



ការសែតចេញផ្សាយ  
ប្រចាំខែ ឆ្នាំទី១២

# អ្នកនាំសារ

## the messenger

ខែ មិថុនា | ឆ្នាំ ២០២២ | លេខទី ១៥២

## អបអរសាទរពិធីឆ្លងព្រះវិហារសន្តអូតូស្តាំង

ពិធីឆ្លងព្រះវិហារសន្តអូតូស្តាំង កំពត នាថ្ងៃទី០៤ ខែមិថុនា ឆ្នាំ២០២២ ក្រោម  
អធិបតីភាពរបស់ លោកអភិបាល អូលីវីយេ ដ្យូតហាស្តេ អភិបាលព្រះសហគមន៍កាតូលិក  
ក្រុមភាគភ្នំពេញ ដែលមាន គ្រីស្ទបរិស័ទមកពីព្រះសហគមន៍នានាយ៉ាច្រើនកុះករ។





# កម្ពុជាសោកស្តាយដែលមីយ៉ាន់ម៉ាប្រហារជីវិត សកម្មជនបក្សប្រឆាំងចំនួន ០៤រូប

អត្ថបទ៖ អមិន្ទ ដានុត

កម្ពុជាដែលជាប្រធានអាស៊ាន មានការក្តីតក់ស្លុត និងសោកសៅយ៉ាងក្រៃលែង ទៅលើការសម្រេចការប្រហារជីវិតសកម្មជនបក្សប្រឆាំងចំនួន ០៤រូបនៅប្រទេសមីយ៉ាន់ម៉ាកាលពីថ្ងៃទី២៥ ខែកក្កដា បើទោះបីជាសម្តេចនាយករដ្ឋមន្ត្រី ហ៊ុន សែន ស្នើសុំឱ្យពិចារណាឡើងវិញលើសេចក្តីសម្រេចផ្តន្ទាទោសលើជនទាំងនោះក៏ដោយ។



លោក មីន អ៊ុង ហ្គាំង (Min Aung Hlaing)។

ក៏ដូចជាសំណូមពរពីសំណាក់ រដ្ឋសមាជិកអាស៊ានដទៃទៀត យ៉ាងណាក្តី»។

ប្រធានអាស៊ានក៏បានអំពាវនាវយ៉ាងខ្លាំងក្លា និងជាបន្ទាន់ដល់ភាគីទាំងអស់ឱ្យជៀសវាងនូវសកម្មភាពទាំងឡាយណាដែលធ្វើឱ្យវិបត្តិនៅមីយ៉ាន់ម៉ាកាន់តែធ្លាក់ជុនជាប់ រារាំងដល់ការសន្តិភាពដោយសន្តិវិធីក្នុងចំណោមភាគីពាក់ព័ន្ធទាំងអស់ និងបង្កគ្រោះថ្នាក់ដល់សន្តិភាព សន្តិសុខ និងស្ថិរភាព ទាំងនៅមីយ៉ាន់ម៉ា និងក្នុងតំបន់ទាំងមូល។

នេះជាបញ្ហាដែលអាស៊ានយកចិត្តទុកដាក់យ៉ាងខ្លាំង ។ ខណៈដែលមានការទទួលស្គាល់នូវភាពស្មុគស្មាញនៃវិបត្តិ ព្រមទាំងកំដៅទោស៖



សកម្មជនបក្សប្រឆាំងដែលត្រូវបានគេប្រហារជីវិត។

មោហៈផ្ទះឡើង គ្រប់ទិសទីក្នុងប្រទេសមីយ៉ាន់ម៉ា អាស៊ានជាមួយនឹងអំពាវនាវឱ្យភាគីពាក់ព័ន្ធទាំងអស់មានការអត់ទ្រាំ និងភាពអត់ធ្មត់ជាអតិបរមា ហើយខិតខំជៀសវាងមិនធ្វើឲ្យជម្លោះរីករាលដាលកាន់តែខ្លាំង។ នេះបើតាមសេចក្តីថ្លែងការណ៍នេះ។

ប្រភពដែលបានលើកឡើងទៀតថា ការអនុវត្តទោសប្រហារជីវិត តែមួយសប្តាហ៍មុនកិច្ចប្រជុំរដ្ឋមន្ត្រីការបរទេសអាស៊ានលើកទី៥៥ គឺជាទង្វើមិនអាចអត់ឱនបានធ្ងន់ធ្ងរណាស់ ព្រោះវាបានទាញយកក្រោយនូវខ្លួនភាព និងថែមទាំងសបញ្ជាក់ច្បាស់ពីកង្វះឆន្ទៈគាំទ្រកិច្ចខិតខំប្រឹងប្រែង

ជាពិសេសរបស់ប្រធានអាស៊ាន។

សេចក្តីថ្លែងការណ៍បានបន្ថែមថា ៖ «ប្រធានអាស៊ានបានខិតខំប្រឹងប្រែងក្នុងការជួយពន្លឿនវឌ្ឍនភាពនៃការអនុវត្តកិច្ចព្រមព្រៀងជាឯកច្ឆន្ទ៍ចំណុច ពោលគឺការកសាងភាពជឿជាក់ និងទំនុកចិត្ត ដើម្បីឱ្យមានកិច្ចសន្ទនាក្នុងចំណោមភាគីពាក់ព័ន្ធទាំងអស់ សំដៅបញ្ចប់អំពើហិង្សា និងសម្រាលទុក្ខវេទនារបស់ប្រជាជនស្លូតត្រង់»។

អាស៊ាននៅតែប្រកាន់ខ្ជាប់គោលការណ៍ដែលមានចែងក្នុងធម្មនុញ្ញអាស៊ាន និងកិច្ចព្រមព្រៀងជាឯកច្ឆន្ទ៍ចំណុច។ ក្នុងនាមជាប្រធានអាស៊ាន កម្ពុជាសូមលើកបន្ទនូវសម្លេងដ៏លើសលុបក្នុងមជ្ឈដ្ឋានអាស៊ាន ក៏ដូចជាសហគមន៍អន្តរជាតិ ដែលជំរុញឱ្យអាជ្ញាធរទីក្រុងណែពិដោ ចាត់វិធាន ការដាក់ស្តែង ដើម្បីអនុវត្តកិច្ចព្រមព្រៀងជាឯកច្ឆន្ទ៍ចំណុចឱ្យបានពេញលេញ និងប្រកបដោយ ប្រសិទ្ធភាព។

គួរបញ្ជាក់ថា នាដើមខែមិថុនាកន្លងទៅនេះ មន្ត្រីអ្នកនាំពាក្យរបស់របបសឹកតូម៉ាបានប្រកាសនឹងកាត់ទោសប្រហារជីវិតមនុស្ស៤នាក់ ដែលនេះគឺជាការប្រហារជីវិតលើកទី១ក្នុងប្រទេសនៅតំបន់អាស៊ីអាគ្នេយ៍នេះក្នុងពេលប៉ុន្មានទសវត្សរ៍មកនេះ។

## វត្ថុបុរាណខ្មែរជិត៣០ដុំ បញ្ជូនមកកម្ពុជារវិញ

អត្ថបទ៖ អមិន្ទ ដានុត

មន្ត្រីជាន់ខ្ពស់នៃក្រសួងវប្បធម៌ និងវិចិត្រសិល្បៈកម្ពុជា និងមន្ត្រីនៃស្ថានទូតសហរដ្ឋអាមេរិកប្រចាំកម្ពុជា បានស្នាក់មកជួបនូវការមកដល់នៃវត្ថុបុរាណដែលត្រូវបានលួចចេញពីប្រទេសកម្ពុជាចំនួន ២៧ដុំ ត្រឡប់មកកាន់ស្រុកកំណើតវិញ និងដាក់រក្សាទុកនៅសារមន្ទីរជាតិកម្ពុជា នារសៀលថ្ងៃទី១៣ ខែកក្កដា។



លោក Kritenbrink បានមានប្រសាសន៍ថា៖ «ពិធីនេះនៃថ្ងៃនេះគឺជាការបង្ហាញឲ្យឃើញពីទំនាក់ទំនងរវាងម៉ា រវាងសហរដ្ឋអាមេរិក និងក្រសួងវប្បធម៌ និងវិចិត្រសិល្បៈ។ គម្រោងគំនិតផ្តួចផ្តើមរបស់សហរដ្ឋអាមេរិក ដូចជាមូលនិធិឯកអគ្គរដ្ឋទូតសម្រាប់ការអភិរក្សវប្បធម៌ ស្តែងឲ្យឃើញនូវការគាំទ្រយូរអង្វែងរបស់យើង ចំពោះការជួសជុលទីតាំងប្រវត្តិសាស្ត្រ ដែលមានសារសំខាន់ផ្នែកវប្បធម៌សម្រាប់ប្រទេសកម្ពុជា»។

នៅក្នុងពិធីនោះ លោកឯកអគ្គរដ្ឋទូត Murphy បានប្រកាសអំណោយថវិកាថ្មីយូររបស់រដ្ឋាភិបាលសហរដ្ឋអាមេរិក តាមរយៈមូលនិធិឯកអគ្គរដ្ឋទូតសម្រាប់ការអភិរក្សវប្បធម៌ ដែលមានទឹកប្រាក់ចំនួន ៣៦០ ៨០០ដុល្លារ សម្រាប់ជួសជុលប្រាសាទព្រះវិហារ។



លោកបានបន្តថា នេះជាអំណោយបន្ថែមលើថវិកាចំនួន ៤០៦ ០០០ដុល្លារ ដែលត្រូវបានផ្តល់រួចហើយដោយរដ្ឋាភិបាលសហរដ្ឋអាមេរិកសម្រាប់អភិរក្សប្រាសាទប្រវត្តិសាស្ត្រនេះ ដែលស្ថិតនៅភាគខាងជើងនៃប្រទេសកម្ពុជា។

លោកឯកអគ្គរដ្ឋទូត Murphy បានមានប្រសាសន៍ថា៖ «សហរដ្ឋអាមេរិកមានមោទនភាពចំពោះការរួមចំណែករបស់ខ្លួន ចំពោះការខិតខំក្នុងការអភិរក្សបេតិកភណ្ឌវប្បធម៌របស់ប្រទេសកម្ពុជា និងចំពោះការខិតខំរួមគ្នារបស់យើង ក្នុងការបញ្ជូនត្រឡប់មកប្រទេសកម្ពុជារវិញ នូវវត្ថុបុរាណដែលមិនអាចកាត់ថ្លៃបាន ពីសហរដ្ឋអាមេរិក»។

ជាមួយគ្នានោះដែរ លោកស្រីបណ្ឌិតសភាពាហ្យភៀង សកុណា ក៏បានថ្លែងអំណរគុណដោយស្មោះចំពោះការរួមចំណែករបស់រដ្ឋាភិបាលសហរដ្ឋអាមេរិក

ទាំងពេលវេលា ទាំងធនធាន នៅក្នុងការប្រយុទ្ធប្រឆាំងនឹងការជួញដូរដោយខុសច្បាប់នូវវត្ថុបុរាណ។ លោកស្រីមានប្រសាសន៍ថា៖ «យើងរីករាយនឹងបន្តកិច្ចសហប្រតិបត្តិការ នៅក្នុងការស៊ើបអង្កេត និងការខិតខំរបស់យើង ការបណ្តុះបណ្តាល និងការផ្លាស់ប្តូរព័ត៌មានគ្នា ហើយនិងជំនាញ ក្នុងពេលដែលយើងរកឃើញវិញ នូវទ្រព្យសម្បត្តិដ៏មានតម្លៃរបស់ជាតិយើង»។

គួរបញ្ជាក់ថា សហរដ្ឋអាមេរិកបានផ្តល់ថវិកាចំនួនជាង ៥ លានដុល្លារ ដល់រាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជាគិតចាប់តាំងពីឆ្នាំ ២០០១ មក សម្រាប់ការងារអភិរក្សវប្បធម៌ ដែលក្នុងនោះ រួមមានជាង ៣,៥ លានដុល្លារសម្រាប់អភិរក្សនិងជួសជុលប្រាសាទភ្នំបាក់ខែង នៅខេត្តសៀមរាប និងសម្រាប់ជួយដល់សារមន្ទីរទូលស្តែង។



# តើជំងឺអុតស្វាមានរោគសញ្ញា និងការឆ្លងដោយរបៀបណាដែរ?

អត្ថបទ៖ ,,,,

កម្ពុជាត្រូវបានរកឃើញមានករណីជំងឺអុតស្វាលើកទី១ ទៅលើបុរសជនជាតិនិហ្សេរីយ៉ា អាយុ២៧ឆ្នាំ ដែលបានរត់គេចខ្លួនពីប្រទេសថៃ ចូលមកដល់កម្ពុជា និងត្រូវបានរកឃើញនិងបញ្ជូនទៅព្យាបាលនៅមន្ទីរពេទ្យមិត្តភាពខ្មែរ-សូវៀតនាយប៉ូថ្ងៃទី២៣ ខែកក្កដាកន្លងទៅនេះ ។

លោកស្រី ឱវណ្ណឌីន រដ្ឋលេខាធិការក្រសួងសុខាភិបាល បានឱ្យដឹងថា ស្ថានភាពអ្នកជំងឺអុតស្វាជនជាតិនិហ្សេរីយ៉ារូបនេះធម្មតាមិនមានអ្វីធ្ងន់ធ្ងរនោះទេ ហើយគាត់ត្រូវបានមើលថែទាំនិងព្យាបាលយ៉ាងយកចិត្តទុកដាក់លើអ្នកជំងឺនេះផងដែរ។

លោកស្រីមានប្រសាសន៍ថា៖ «ចំណែកអ្នកពាក់ព័ន្ធចំនួន៥នាក់ មិនទាន់មានរោគសញ្ញាណាមួយបង្ហាញថាពួកគាត់ឆ្លងជំងឺនេះនៅឡើយទេ ប៉ុន្តែពួកគាត់ត្រូវបានបន្តតាមដានសុខភាពជាបន្តទៀត»។

## តើជំងឺនេះមានរោគសញ្ញាយ៉ាងណា?

យោងតាមក្រសួងសុខាភិបាលបានឱ្យដឹងថា រោគសញ្ញាមួយចំនួននៃជំងឺអុតស្វាមានដូចជា ចេញកន្ទួលរមាស់បែបពងទឹកនៅលើដងខ្លួន បាតដៃ បាតជើង និងថ្ពៃមុខ អមដោយរោគសញ្ញាក្តៅខ្លួនលើសពី ៣៨,៥ អង្សាសេ និងមានឈឺក្បាល ហើមកូនកណ្តុរ ឈឺសាច់ដុំ និងខ្លួនប្រាណ ឈឺចង្កេះ អស់កម្លាំងខ្លាំង រួមជាមួយនិងប្រវត្តិធ្វើដំណើរទៅកន្លែង ដែលមានកើតជំងឺអុតស្វា។

ការធ្វើតេស្តរកមេរោគអុតស្វានេះ មន្ត្រី



សុខាភិបាលត្រូវធ្វើតេស្តវិភាគនៅមន្ទីរពិសោធន៍ដោយយកវត្ថុសំណាកដំបៅនៅលើដងខ្លួនអ្នកសង្ស័យ ឬអ្នកឈឺតាមលក្ខណៈបច្ចេកទេសត្រឹមត្រូវ ហើយបញ្ជូនទៅធ្វើវិភាគនៅមន្ទីរពិសោធន៍នៃវិទ្យាស្ថានសុខភាពសាធារណៈ ឬវិទ្យាស្ថានប៉ាស្ទ័រកម្ពុជា។

ក្រសួងបានបន្តថា អ្នកដែលមានការសង្ស័យឬអ្នកដែលកើតជំងឺអុតស្វា ត្រូវដាក់ឱ្យនៅដាច់ដោយឡែក ដែលត្រូវធ្វើរហូតដល់អ្នកជំងឺបានព្យាបាលជាសះស្បើយ ឬមានការបញ្ជាក់ពីមន្ទីរពិសោធន៍នូវលទ្ធផលអវិជ្ជមានវិស្វកម្មនេះ។

ប្រភពដដែលបានបន្តឱ្យដឹងទៀតថា ត្រូវសាកសួរដល់អ្នកដែលនៅជុំវិញជាពិសេសក្រុមគ្រួសារ ឬសាច់ញាតិ ឬអ្នកប៉ះពាល់ផ្សេងៗ ដើម្បី

តាមដានរកអ្នកឆ្លងបន្តគ្នា។

## ការការពារការឆ្លងជំងឺអុតស្វា

តាមកំណែទម្រង់របស់ក្រសួងសុខាភិបាលបានលើកឡើងថា ប្រជាពលរដ្ឋទាំងអស់ត្រូវអនុវត្តអនាម័យខ្លួនប្រាណ និងរស់នៅស្អាត ដោយធ្វើអនាម័យដៃស្អាតដោយសម្អាតជាមួយសាប៊ូបូដែល អាល់កុល និងអនុវត្តការការពារការចម្លងតាមផ្លូវដង្ហើម។

ត្រូវជៀសវាងការប៉ះពាល់ដោយផ្ទាល់ជាមួយអ្នកដែលមានជំងឺនេះ ឬបុគ្គលដែលសង្ស័យ រួមទាំងការរួមភេទ ជាពិសេសការប៉ះពាល់ស្បែកផ្ទាល់របស់អ្នកជំងឺ, កន្លែងដែលមានចេញពងទឹកបែក, វត្ថុរារបស់អ្នកជំងឺ។

ក្រសួងសុខាភិបាលបានបន្តថា ត្រូវជៀសវាង

**ព័ត៌មានអំពីជំងឺអុតស្វា(Monkeypox)**

**ជំងឺអុតស្វា ចម្លងរបៀបណា?**

1. តាមរយៈការប៉ះពាល់កាយផ្ទាល់ រួមទាំងទំនាក់ទំនងផ្លូវភេទ
2. សម្លៀកបំពាក់ ពួក កន្លែង ឬសម្ភារៈដូចជា សម្ភារៈបរិក្ខារអាហារ បានកូន ដែលអ្នកកើតជំងឺអុតស្វាបានប្រើប្រាស់ ឡូកឡូត
3. ឆ្លងតាមរយៈទឹកមាត់អ្នកជំងឺ (អ្នកជំងឺមានដំបៅក្នុងមាត់)
4. ឆ្លងពីអ្នកមានថ្លើម ទៅកូនតាមរយៈទងស្តុក និងឆ្លងពីឪពុកម្តាយដែលមានវិស្វកម្មទៅកូនក្នុងពេល ឬក្រោយពេលឆ្លងទន្ធី តាមរយៈការរំលឹកស្បែក
5. វីរុសនេះមាននៅលើសត្វកំពែប ដែលវីរុសនេះមានជាប្រចាំនៅអាត្រិចខាងលិច និងអាត្រិចកណ្តាលហើយចូលមកជិតមនុស្សនៅទីកន្លែងរួម អាមេរិក កាណាដា តាមការឆ្លងជំងឺអុតស្វាដោយអន្តរក្រុម៖

- ការរួមភេទ ឬការប៉ះពាល់ដោយផ្ទាល់ជាមួយអ្នកជំងឺ អាល់កុល លាងដៃ និងការអនាម័យផ្លូវដង្ហើម។
- ជៀសវាងការប៉ះពាល់ដោយផ្ទាល់ជាមួយអ្នកជំងឺអុតស្វា
- អនុវត្តការអនាម័យប្រកបដោយសុវត្ថិភាពដោយ ប្រើស្រោមអនាម័យ
- បរិក្ខារចំណីអាហារដែលផ្តិតទឹក និងការអនាម័យចំណីអាហារ ទាំងការផ្តិតអាហារ ឱ្យបានល្អ។
- ជៀសវាងការប៉ះពាល់ជាមួយសត្វ រស់ ឬស្លាប់

សូមទាក់ទងមេកាលេខទូរស័ព្ទ ១១៥ ព័ត៌មានផ្ទៃ

ប៉ះពាល់សម្ភារៈប្រើប្រាស់របស់អ្នកជំងឺ ឬបុគ្គលដែលសង្ស័យ ដូចជាសម្លៀកបំពាក់ ពួក ខ្នើយ បានស្លាបព្រា កែវទឹក ជាដើម ហើយត្រូវបោកគក់ ឬលាងសម្អាតឱ្យបានត្រឹមត្រូវនូវសម្ភារៈប្រើប្រាស់របស់បុគ្គលនេះ ដោយឡែក។

បុគ្គលសង្ស័យដែលមិនមានរោគសញ្ញា មិនត្រូវដាក់ធ្វើចត្តាឡីស័កទេ ហើយអាចធ្វើការងារជាធម្មតា គ្រាន់តែមានការប្រុងប្រយ័ត្ន ដោយមិនត្រូវមានការប៉ះពាល់អ្នកដទៃក្នុងអំឡុងពេលធ្វើការតាមដានសុខភាពរយៈពេល ២១ថ្ងៃបន្ទាប់ពីបានប៉ះពាល់ជាមួយអ្នកឈឺជំងឺអុតស្វានេះ។

ក្រសួងបានបញ្ជាក់ទៀតថា៖ «ត្រូវបរិភោគចំណីអាហារដែលផ្តិតទឹក និងរក្សាអនាម័យចំណីអាហារទាំងការចម្អិនអាហារឱ្យបានល្អ»។

# រោគសញ្ញានិងអាការៈ ជំងឺអុតស្វា

ចំពោះមនុស្ស រោគសញ្ញានៃជំងឺអុតស្វាគឺស្រដៀងនឹងជំងឺអុតស្វាយ ប៉ុន្តែស្រាលជាងរោគសញ្ញានៃជំងឺអុតស្វាយ។ ជំងឺអុតស្វា ចាប់ផ្តើមដោយមានអាការៈគ្រុនក្តៅ ឈឺក្បាល ឈឺសាច់ដុំ និងអស់កម្លាំង។ ភាពខុសគ្នាចម្បងរវាងរោគសញ្ញានៃជំងឺអុតស្វា និងជំងឺអុតស្វាយគឺថា ជំងឺអុតស្វាធ្វើឱ្យមានហើមកូនកណ្តុរ ចំណែកជំងឺអុតស្វាយមិនមានរោគសញ្ញានេះនោះឡើយ។ រយៈពេលបង្ករោគ (ពេលវេលាចន្លោះពីការឆ្លងមេរោគដល់ការចេញរោគសញ្ញា) សម្រាប់ជំងឺអុតស្វាជាធម្មតាមានចន្លោះពី ៧ ទៅ ១៤ ថ្ងៃ ប៉ុន្តែក៏អាចមានចាប់ពី ៥ ទៅ ២១ ថ្ងៃផងដែរ។

- រោគសញ្ញាដំបូងរួមមាន៖**
- គ្រុនក្តៅ
  - ឈឺក្បាល
  - ឈឺសាច់ដុំ
  - ឈឺខ្នង
  - ហើមកូនកណ្តុរ
  - រងារញាក់
  - ហត់នឿយ
  - ស្បែកឡើងកន្ទួល

- កន្ទួលដែលមានខ្លះអាចបង្កជាដំបៅអាចកើតឡើងតាមដំណាក់កាលដូចខាងក្រោម៖**
- ស្នាមអុច
  - កន្ទួលរឹង
  - ពងមានទឹក
  - ពងខ្ទះ
  - ពងបែក



**១១៥**  
 (+៨៥៥) ១២ ៨២៥ ៤២៤  
 (+៨៥៥) ១២ ៤៨៨ ៩៨១  
 (+៨៥៥) ១២ ៨៣៦ ៨៦៨

# ថវិកា ៧៤៤ លានដុល្លារ ជួយដល់គ្រួសារក្រីក្រ និង ងាយរងគ្រោះដោយជំងឺកូវីដ-១៩ ក្នុងរយៈពេល២៥ខែ

**អត្ថបទ៖ អមិន្ទ ជានុត**

កម្មវិធីឧបត្ថម្ភសាច់ប្រាក់ជូនគ្រួសារក្រីក្រ និង ងាយរងគ្រោះ ក្នុងអំឡុងពេលប្រយុទ្ធនឹងជំងឺកូវីដ-១៩ បានអនុវត្តបានរយៈពេលចំនួន ២៥ខែ កន្លងមក ដោយបានចំណាយថវិកាសរុបប្រមាណ ៧៤៤ លានដុល្លារ ទៅដល់គ្រួសារក្រីក្រ និង ងាយរងគ្រោះដែលមានបណ្ណសមធម៌ប្រមាណ ជាង ៦៨ ម៉ឺនគ្រួសារ ដោយទទួលបានការសាទរ ពីអ្នកទទួលបានផល ដៃគូអភិវឌ្ឍន៍, អង្គការសង្គម ស៊ីវិលជាតិ-អន្តរជាតិ និងប្រជាពលរដ្ឋទូទៅ។

យោងតាមសេចក្តីប្រកាសព័ត៌មានរួមគ្នាស្តីពី ពិធីសម្ពោធនិងផ្សព្វផ្សាយរបាយការណ៍វាយតម្លៃ ការអនុវត្ត «កម្មវិធីឧបត្ថម្ភសាច់ប្រាក់ជូនគ្រួសារ ក្រីក្រ និងងាយរងគ្រោះក្នុងអំឡុងពេលប្រយុទ្ធ នឹងជំងឺកូវីដ-១៩» នាថ្ងៃទី២៧ ខែកក្កដា បានឱ្យ ដឹងថា កម្មវិធីឧបត្ថម្ភសាច់ប្រាក់ជូនគ្រួសារក្រីក្រ និងងាយរងគ្រោះ ក្នុងអំឡុងពេលប្រយុទ្ធនឹង ជំងឺកូវីដ-១៩ ត្រូវបានដាក់ឱ្យដំណើរការកាលពី ថ្ងៃទី២៤ ខែមិថុនា ឆ្នាំ២០២០ ។

ក្រុមប្រឹក្សាជាតិគាំពារសង្គម និងកម្មវិធីអភិវឌ្ឍន៍ សហប្រជាជាតិ (UNDP) ប្រចាំកម្ពុជា បាន សហការរៀបចំការវាយតម្លៃបច្ច័យសង្គម-សេដ្ឋកិច្ច នៃការអនុវត្តកម្មវិធីឧបត្ថម្ភសាច់ប្រាក់ជូនគ្រួសារ ក្រីក្រ និងងាយរងគ្រោះ ក្នុងអំឡុងពេលប្រយុទ្ធ នឹងជំងឺកូវីដ-១៩ នៅឆ្នាំ២០២០ និង២០២១ ដោយមានការគាំទ្រពីរដ្ឋាភិបាលអូស្ត្រាលី ក្នុង គោលបំណងស្វែងយល់ពីប្រសិទ្ធភាព និងបច្ច័យ ដែលកើតចេញពីការអនុវត្តកម្មវិធី ទាំងនៅកម្រិត មីក្រូ (ក្នុងកម្រិតគ្រួសារ) និងកម្រិតម៉ាក្រូ (បច្ច័យ លើសេដ្ឋកិច្ច) ដែលជាធាតុចូលដ៏សំខាន់ក្នុង ការរៀបចំជម្រើសគោលនយោបាយសម្រាប់ការ គិតគូរកសាងប្រព័ន្ធគាំពារសង្គមកម្ពុជា។

លទ្ធផលនៃការវាយតម្លៃនេះ បង្ហាញថា ៖ «កម្មវិធីឧបត្ថម្ភសាច់ប្រាក់ជូនគ្រួសារក្រីក្រ និង ងាយរងគ្រោះ ក្នុងអំឡុងពេលប្រយុទ្ធនឹងជំងឺ កូវីដ-១៩ បានផ្តល់ផលវិជ្ជមានជាច្រើន។ កម្មវិធី នេះ បានចូលរួមចំណែកសម្រួល ជីវភាពរបស់ គ្រួសារក្រីក្រឱ្យឃ្លាតពីការធ្លាក់ចូលទៅក្នុងបញ្ហា អសន្តិសុខស្បៀង បំណុល, ការលក់ទ្រព្យសកម្ម របស់គ្រួសារ និងបានសម្រួលបន្ទុកចំណាយរបស់ គ្រួសារ ពិសេសចំណាយលើម្ហូបអាហារ, ថ្នាំសង្កូវ និងការអប់រំកូនចៅ»។

ចំពោះបច្ច័យលើផ្នែកម៉ាក្រូសេដ្ឋកិច្ច, កម្មវិធីនេះ បានចូលរួមដល់កំណើនសេដ្ឋកិច្ចប្រមាណ ០,៥៥% ក្នុងឆ្នាំ២០២០ និង ០,៥% ក្នុងឆ្នាំ២០២១។ មិន តែប៉ុណ្ណោះ កម្មវិធីនេះ ក៏បានរួមចំណែកក្នុងការ កាត់បន្ថយអត្រានិកម្មភាពចំនួន ០,៥៧% ក្នុងឆ្នាំ ២០២០ និង ០,៦២% ក្នុងឆ្នាំ២០២១ និងកាត់ បន្ថយអត្រាភាពក្រីក្របានប្រមាណ ២,៧% ក្នុង ឆ្នាំ២០២០ និង ៣,៤% ក្នុងឆ្នាំ២០២១ ។

លោក ជាន់ ផល្លារ រដ្ឋលេខាធិការក្រសួងសេដ្ឋកិច្ច និងហិរញ្ញវត្ថុ បានថ្លែងឱ្យដឹងថា ៖ «កម្មវិធីឧបត្ថម្ភ សាច់ប្រាក់នេះ ជាផ្នែកមួយដ៏សំខាន់នៃអន្តរាគមន៍ ដែលបានដាក់ចេញដោយរាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា ក្រោមស្មារតីបុរសកម្ម ជាក់ស្តែងនិយម និងការ ឆ្លើយតបខ្ពស់ ក្នុងការផ្តល់កិច្ចគាំពារ ដល់គ្រួសារ



កម្មវិធីឧបត្ថម្ភសាច់ប្រាក់នេះ ជាផ្នែក មួយដ៏សំខាន់នៃអន្តរាគមន៍ ដែលបាន ដាក់ចេញដោយរាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា ក្រោមស្មារតីបុរសកម្ម ជាក់ស្តែង និងការឆ្លើយតបខ្ពស់ ក្នុងការ ផ្តល់កិច្ចគាំពារ ដល់គ្រួសារក្រីក្រ និង ងាយរងគ្រោះ ពីផលប៉ះពាល់នៃជំងឺ រាតត្បាតជាសាកលមួយនេះ។

វាយតម្លៃនេះ បានបង្ហាញអំពីតម្លៃខ្ពស់ដែលមាន លក្ខណៈវិទ្យាសាស្ត្រ ដែលជាមូលដ្ឋានរឹងមាំ ក្នុង ការគិតគូរវិនិយោគបន្ថែមលើប្រព័ន្ធគាំពារសង្គម ដែលនឹងអាចផ្តល់ការគាំទ្រយ៉ាងមានប្រសិទ្ធភាព សម្រាប់គ្រួសារក្រីក្រ និងងាយរងគ្រោះ ដែល ទទួលរងនូវផលប៉ះពាល់ និងធានាថាគ្មានអ្នកណា ម្នាក់ត្រូវបានបោះបង់ចោល នោះឡើយ។

លោកស្រីមានប្រសាសន៍ថា ៖ «ការវាយតម្លៃ នេះ អនុញ្ញាតឱ្យយើងយល់ និងមើលឃើញកាន់តែ ច្បាស់អំពីប្រសិទ្ធភាព និងបច្ច័យរបស់កម្មវិធី លើជីវភាពរបស់គ្រួសារក្រីក្រ និងងាយរងគ្រោះ ក៏ដូចជាម៉ាក្រូសេដ្ឋកិច្ច»។

ជាមួយគ្នានោះដែរ លោកស្រី Benita Chudleigh លេខាទីមួយនៃស្ថានទូតអូស្ត្រាលី ប្រចាំកម្ពុជា មានប្រសាសន៍ដែរថា ក្នុងនាមជា មិត្តរបស់កម្ពុជា ប្រទេសអូស្ត្រាលីប្តេជ្ញាសហការ ជាមួយដៃគូនានា ដើម្បីរក្សាទុកលើកម្ពុជាជីវភាព រស់នៅរបស់ប្រជាពលរដ្ឋកម្ពុជា។

លោកស្រីបញ្ជាក់ថា ៖ «យើងសូមអរសាទរ ដល់រាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា ដែលបានប្រើប្រាស់ប្រព័ន្ធ ទិន្នន័យអត្តសញ្ញាណកម្មគ្រួសារក្រីក្រ (IDPoor) ដែលរដ្ឋាភិបាលអូស្ត្រាលីបានផ្តល់ការគាំទ្រក្នុង ទសវត្សរ៍កន្លងមកនេះ ដើម្បីកំណត់អត្តសញ្ញាណ ប្រជាជនដែលជួបការខ្វះខាតបំផុត ធ្វើជាក្រុម គោលដៅនៃកម្មវិធីឧបត្ថម្ភសាច់ប្រាក់នេះ»។

ក្រីក្រ និងងាយរងគ្រោះ ពីផលប៉ះពាល់នៃជំងឺ រាតត្បាតជាសាកលមួយនេះ»។

លោកថា លទ្ធផលនៃការវាយតម្លៃនេះ មិន ត្រឹមតែបានបង្ហាញពីប្រសិទ្ធភាព និងតម្លាភាពនៃ ការអនុវត្តកម្មវិធីប៉ុណ្ណោះទេ ថែមទាំងបានបង្ហាញ

ឱ្យឃើញកាន់តែច្បាស់ពីតួនាទីនៃអន្តរាគមន៍ផ្នែក ជំនួយសង្គម ដែលបានជួយសម្រួលជីវភាពរបស់ ប្រជាពលរដ្ឋ និងជំរុញកំណើនសេដ្ឋកិច្ចផងដែរ។

ចំណែក នាយិកាអង្គការ UNDP លោកស្រី Sonali Dayaratne បានលើកឡើងថា របាយការណ៍

# យុទ្ធនាការអន្ទាក់សូន្យត្រូវបានប្រកាសចាប់ផ្ដើម បន្តក្នុងទឹកដីខេត្តមណ្ឌលគិរី ដែលជាខេត្តទី៤



### អត្ថបទ៖ អមវិន្ទ ជានុត

យុទ្ធនាការជាតិសំដៅលើកម្ពស់ការយល់ដឹងស្តីពីផលប៉ះពាល់នៃការប្រើប្រាស់អន្ទាក់សត្វខុស ច្បាប់ ត្រូវបានប្រកាសចាប់ផ្ដើមនៅថ្ងៃទី២៩ ខែកក្កដា នេះនៅក្នុងទឹកដីខេត្តមណ្ឌលគិរី ដែលជាខេត្តទី៤ នៃតំបន់ភាគខាងកើតទន្លេមេគង្គដែលបានចូលរួមរៀបចំយុទ្ធនាការអន្ទាក់សត្វក្នុងតំបន់ការពារធម្មជាតិនេះ។

ខេត្តមណ្ឌលគិរីគឺជាខេត្តទី៤ នៃតំបន់ភាគខាងកើតទន្លេមេគង្គដែលបានចូលរួមរៀបចំយុទ្ធនាការអន្ទាក់សត្វក្នុងតំបន់ការពារធម្មជាតិដើម្បីបញ្ឈប់ការដាក់អន្ទាក់ និងការបរបាញ់សត្វព្រៃដោយខុសច្បាប់ និងធ្វើឱ្យតំបន់ការពារធម្មជាតិកាន់តែមានសុវត្ថិភាពសម្រាប់ជីវៈ ចម្រុះគ្រប់ប្រភេទ និងសម្រាប់មនុស្ស។

លោកនេត្រ ភក្តា រដ្ឋលេខាធិការក្រសួងបរិស្ថានបានឱ្យដឹងថា ស្ថានភាពដីអាក្រក់នៃការធ្លាក់ចុះជីវៈចម្រុះមិនបាន កើតឡើង តែក្នុងប្រទេសកម្ពុជានោះទេ គឺចំនួនសត្វព្រៃនៅលើសកលលោកទាំងសត្វរស់នៅលើដីនិងក្នុងទឹក ក៏បានធ្លាក់ចុះខ្លាំងបំផុតរហូតដល់ ៦៨% ជាមធ្យម ក្នុងរយៈពេល ៥០ ឆ្នាំចុងក្រោយនេះ បើគិតចាប់តាំងពីឆ្នាំ១៩៧០មក។

លោកបានបន្តថា ការបរបាញ់ខុសច្បាប់ចាប់តាំងពីអតីតកាលមកដល់ពេល បច្ចុប្បន្ន រួមផ្សំនឹងបរិមាណអន្ទាក់បានដាក់ជាច្រើនក្នុងព្រៃធម្មជាតិ ជាកត្តាជំរុញ ដោយការជួញដូរសត្វព្រៃខុសច្បាប់ សុទ្ធសឹងជាមូលហេតុចម្បងៗ ដែលបណ្តាលឱ្យសត្វព្រៃនៅកម្ពុជាប្រឈមមុខនឹងការបាត់បង់។ អន្ទាក់ជាហេតុការណ៍កំហុស និងជាកត្តាគំរាមកំហែងដ៏ចម្បងមួយចំពោះសត្វព្រៃ។

លោក នេត្រ ភក្តា បានបញ្ជាក់ថា៖ «នេះជាពេលវេលាមួយដែលយើងទាំងអស់គ្នាត្រូវ រួមសហការគ្នាដើម្បីធានា ការអភិរក្សបន្ទាន់និងប្រកបដោយភាពច្នៃប្រឌិតដើម្បីចូលរួមទប់ស្កាត់កត្តាគំរាមកំហែងចម្បងៗទាំងនេះជាពិសេសពីកត្តាអន្ទាក់»។

យុទ្ធនាការនេះត្រូវបានប្រកាសចាប់ផ្ដើមនៅក្នុងបណ្តាខេត្តជាច្រើន រួមទាំងខេត្តមណ្ឌលគិរីផងដែរ ដែលបានផ្តោតលើការប្រើប្រាស់វីដេអូ និងសៀវភៅ ទិដ្ឋភាពមានប្រសិទ្ធភាពចំពោះការអភិរក្សដើម្បី

ដោះស្រាយចំពោះវិបត្តិអន្ទាក់ និងការគំរាមកំហែងផ្សេងៗទៀតដល់ប៉ះពាល់ដល់តំបន់ការពារធម្មជាតិ និងជីវចម្រុះរបស់ប្រទេសកម្ពុជា។

នាយកស្តីទីនៃការិយាល័យកំណើនសេដ្ឋកិច្ចប្រកបដោយចីរភាពនៃទីភ្នាក់ងារ USAID ប្រចាំប្រទេសកម្ពុជា អ្នកនាង Andrea Pavlick បានលើកឡើងដែរថា៖ «សត្វព្រៃគឺជាផ្នែកមួយដ៏សំខាន់នៃបេតិកភណ្ឌជាតិរបស់ប្រទេសកម្ពុជា ហើយក៏ជាផ្នែកដ៏សំខាន់មួយនៃការអភិវឌ្ឍន៍ដែលផ្តល់អត្ថប្រយោជន៍ទាំងសេដ្ឋកិច្ចជាតិ និងជីវភាពរស់នៅរបស់ប្រជាជន»។

អ្នកនាងបានបន្តថា សហគ្រាស និងខ្សែបណ្តាញកាត់ថ្លៃដេញយួរសីលវិធីអក្សរទេសចរណ៍ធម្មជាតិការកាត់បន្ថយការបរបាញ់សត្វព្រៃដែលបណ្តាលមកពីការបាត់បង់ និងបម្រើលើព្រៃឈើ (REDD+) និងរបស់ប្រើប្រាស់ដែលមានមេត្រីភាពចំពោះការអភិរក្ស ពិតជាអាចផ្តល់នូវការជំរុញទឹកចិត្តដ៏មានឥទ្ធិពលដើម្បីដោះស្រាយវិបត្តិអន្ទាក់ និងការគំរាមកំហែងផ្សេងៗទៀតដល់ជីវចម្រុះរបស់ប្រទេសកម្ពុជា។

ចំណែក លោក ញ៉ែម សុផន ប្រធានគ្រប់គ្រងគម្រោងកែវសីមា នៃអង្គការ WCS Cambodia បានថ្លែងថា៖ «ការគំរាមកំហែងដ៏ធំចំពោះពពួកសត្វព្រៃ នៅក្នុងតំបន់ការពារធម្មជាតិ គឺការបរបាញ់ដោយមិនរើសមុខ ជាពិសេសតាមរយៈការប្រើប្រាស់អន្ទាក់លួស»។

អង្គការ WCS Cambodia ដោយមានកិច្ចសហការជាមួយក្រសួងបរិស្ថាន និងសហគមន៍មូលដ្ឋាន ប្តេជ្ញាពង្រឹងវិធីសាស្ត្រ និងធនធានយុទ្ធសាស្ត្រ ដើម្បីប្រយុទ្ធប្រឆាំងនឹងការដាក់អន្ទាក់សត្វខុសច្បាប់នៅក្នុងដែនជម្រកសត្វព្រៃកែវសីមានៃខេត្តមណ្ឌលគិរី។

ជាមួយគ្នានោះដែរ លោក សេង ទៀក ដែលជានាយកអង្គការ WWF បានឱ្យដឹងដែរថា ស្របគ្នានេះ វិធានការរួម និងការពង្រឹងការអនុវត្តច្បាប់ដ៏តឹងរឹង គឺជាការចាំបាច់បំផុត ដើម្បីបញ្ឈប់តម្រូវការសាច់សត្វព្រៃ និងបិទចោលនូវរាល់ទីផ្សារលក់ដូរសត្វព្រៃគ្រប់ប្រភេទ។

លោកបានបន្តថា៖ «មធ្យោបាយសំខាន់ក្នុងការដោះស្រាយបញ្ហាប្រឈមនៃការបរបាញ់



នេះជាពេលវេលាមួយដែលយើងទាំងអស់គ្នាត្រូវ រួមសហការគ្នាដើម្បីធានា ការអភិរក្សបន្ទាន់និងប្រកបដោយភាពច្នៃប្រឌិតដើម្បីចូលរួមទប់ស្កាត់កត្តាគំរាមកំហែងចម្បងៗទាំងនេះជាពិសេសពីកត្តាអន្ទាក់

លោកបានបន្តថា៖ «នេះបង្ហាញថា អន្ទាក់នៅតែជាការគំរាមកំហែងចម្បងដល់សត្វព្រៃរបស់យើង។ យើងសូមទទួលបានការគាំទ្រពីដៃគូយុទ្ធសាស្ត្រ និងគោរពនិយមន័យនានា យើងរួមគ្នាការពារសត្វព្រៃរបស់យើង»។

លោកស្រី ហ៊ុក ល្អាណា នាយិកាអង្គការខ្សែបណ្តាញប្រទេសកម្ពុជា បានលើកឡើងថា៖ «មនុស្សគឺជាផ្នែកនៃបញ្ហា ហើយក៏ជាផ្នែកនៃដំណោះស្រាយចំពោះបញ្ហាដែលយើងមើលឃើញសព្វថ្ងៃនេះទាក់ទងនឹងការជួញដូរសត្វព្រៃខុសច្បាប់»។

ទន្ទឹមនឹងនេះដែរ លោក ទុយ សេវីវិឌ្យនា នាយកកម្មវិធីនៃអង្គការ Wild Earth Allies Cambodia បានប្រាប់ដែរថា ប្រទេសកម្ពុជាត្រូវបានគេស្គាល់ថា ជាប្រទេសសម្បូរទៅដោយជីវចម្រុះច្រើននៅក្នុងចំណោមប្រទេសនៃតំបន់អាស៊ីអាគ្នេយ៍។ ជីវចម្រុះមួយចំនួននៅក្នុងប្រទេសកម្ពុជា ត្រូវទទួលរង សម្ពាធពីការគំរាមកំហែងផ្សេងៗ។

គួរបញ្ជាក់ថា យុទ្ធនាការអន្ទាក់សត្វត្រូវបានប្រកាសបើកជាផ្លូវការកាលពីខែមីនា ឆ្នាំ២០២២ កន្លងទៅនេះក្នុងខេត្តស្ទឹងត្រែង ព្រះវិហារ និងក្រចេះ ហើយកំពុងត្រូវបានប្រកាសបើកក្នុងខេត្តមណ្ឌលគិរី រួចនឹងឈានទៅប្រកាសបើកក្នុងខេត្តព្រះវិហារ និងខេត្តតាកែវជាបន្តបន្ទាប់ ដោយការបិទបញ្ចប់ត្រូវបានគ្រោងសម្រាប់ខែតុលា ឆ្នាំ២០២២ ខាងមុខ។

# មន្ត្រីរដ្ឋាភិបាលចាះ ការធ្លាក់ចុះនៃចំណាត់ថ្នាក់ របស់កម្ពុជាលើការជួញដូរមនុស្ស អាមេរិកក៏ជាអ្នក រួមចំណែកក្នុងការទទួលខុសត្រូវដែរ

អគ្គបទដែល សុដានិត

មន្ត្រីជាន់ខ្ពស់នៃក្រសួងមហាផ្ទៃ បានលើកឡើងថា ប្រសិនបើប្រទេសកម្ពុជាធ្លាក់ចំណាត់ថ្នាក់នៃការប្រយុទ្ធប្រឆាំងនឹងការជួញដូរមនុស្សនោះ សហរដ្ឋអាមេរិកក៏ជាអ្នករួមចំណែកទទួលខុសត្រូវលើបញ្ហា ដោយសារតែសហរដ្ឋអាមេរិកបានប្តេជ្ញាចិត្តធ្វើការងារនិងជួយយ៉ាងជិតស្និទ្ធជាមួយរាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា ជាពិសេសក្រសួងមហាផ្ទៃលើកិច្ចការងារនេះ។

លោកស្រី ជូ ប៊ុនអេង រដ្ឋលេខាធិការក្រសួងមហាផ្ទៃ និងជាអនុប្រធានអចិន្ត្រៃយ៍នៃគណៈកម្មាធិការជាតិប្រយុទ្ធនឹងការជួញដូរមនុស្ស បានប្តឹងដូចនេះនាសៀលថ្ងៃទី ២១ ខែកក្កដានេះ ដោយលោកស្រីបញ្ជាក់ថា កម្ពុជាបានប្តេជ្ញាចិត្តខ្ពស់ទាក់ទងនឹងការអនុវត្តយុទ្ធសាស្ត្រទាំង៤ពីការប្រយុទ្ធប្រឆាំងការជួញដូរមនុស្សរបស់គណៈកម្មាធិការជាតិ។

លោកស្រីថា ៖ «ក្នុងនោះមានទាំង ការបង្ការទប់ស្កាត់ មានទាំងការអនុវត្តច្បាប់ កិច្ចការយុត្តិធម៌ យើងមានទាំងកិច្ចការពារជនរងគ្រោះ និងកិច្ចសហប្រតិបត្តិការអន្តរជាតិ»។

រដ្ឋលេខាធិការរូបនេះបានបន្តទៀតថា ការបង្ការបទល្មើសការជួញដូរមនុស្ស កម្ពុជាបានសម្រេចគោលដៅច្រើន ហើយប្រព័ន្ធយុត្តិធម៌មានការកែទម្រង់។ កម្ពុជាមានការពន្លឿនការដោះស្រាយសំណុំរឿងពាក់ព័ន្ធនឹងការជួញដូរមនុស្ស បានលឿននិងប្រសើរ។

លោកស្រី ជូ ប៊ុនអេង មានប្រសាសន៍ថា ៖ «យើងតែងតែសង្ឃឹមថាឆ្នាំនេះយើងនឹងទទួលបានចំណាត់ថ្នាក់ល្អ យើងមានកិច្ចសហការពិស្តារទូតសហរដ្ឋអាមេរិកប្រចាំកម្ពុជា ដែលកន្លងមកយើងនឹងធ្វើការជិតស្និទ្ធជាមួយគ្នា រហូតដល់មានដាក់ការិយាល័យ FBI ជាមួយនិងអគ្គស្នងការដ្ឋាននគរបាលជាតិ មានអ្នកធ្វើសេចក្តីរាយការណ៍មកធ្វើការជាមួយយើង»។

លោកស្រីបន្តថា ៖ «ហើយចុះទៅយកព័ត៌មានខ្លួនឯងដោយផ្ទាល់ នៅថ្នាក់ក្រោមជាតិ រួមបូកសរុបរបាយការណ៍ ដែលម្នាក់ៗតែងតែនិយាយថាវិជ្ជមានខ្លាំងណាស់ ប៉ុន្តែផ្ទុយទៅវិញបែរជាមានចំណាត់ថ្នាក់លេខបី ដែលជាចំណាត់ថ្នាក់ទាបបំផុត វាស្ទើរនឹងយើងមិនបានធ្វើអ្វីសោះ»។

សហរដ្ឋអាមេរិកបានដាក់ចំណាត់ថ្នាក់កម្ពុជាអស់រយៈពេលពីឆ្នាំមកហើយ ខណៈចំណាត់ថ្នាក់លេខពីរនេះ ជាប្រទេសដែលមានការខិតខំប្រឹងប្រែង ឆ្លើយតបភាពចន្លោះប្រហោង ដែលត្រូវបំពេញបន្ថែមនៅក្នុងកិច្ចការប្រយុទ្ធប្រឆាំងការជួញដូរមនុស្សនេះ។ ប៉ុន្តែសម្រាប់ឆ្នាំ២០២២នេះវិញដែលសហរដ្ឋអាមេរិកសម្រេចដាក់ប្រទេសកម្ពុជា ក្នុងចំណាត់ថ្នាក់លេខ៣ បានន័យថាកម្ពុជាមានភាពព្រងើយកន្តើយ គ្មានការយកចិត្តទុកដាក់ គ្មានការខ្ជាយខ្ជល់ ចំពោះកិច្ចការប្រយុទ្ធប្រឆាំងការជួញដូរមនុស្ស រហូតអាចសម្រេចដាក់ទណ្ឌកម្មដល់ប្រទេសកម្ពុជា។ នេះបើតាម



អ្នកស្រី Kari Johnstone បានប្រាប់អ្នកសារព័ត៌មានថា ៖ «ប៉ុន្តែមានប្រទេសមួយចំនួននៅឆ្នាំនេះនៅក្នុងតំបន់អាស៊ីមិនបានខិតខំប្រឹងប្រែងក្នុងការបញ្ឈប់ការងារផ្លូវភេទដោយបង្ខំ ឬជួយពលករចំណាកស្រុក នោះទេ»។

ការដាក់កម្ពុជាចូលក្នុងបញ្ជីខ្មៅនេះ លោកស្រី ជូ ប៊ុនអេង បានសង្កត់ធ្ងន់ថា ៖ «ការដាក់បញ្ចូលប្រទេសកម្ពុជា ចូលទៅក្នុងបញ្ជីខ្មៅនេះ បានន័យថាសហរដ្ឋអាមេរិកមិនបានធ្វើការជាមួយប្រទេសកម្ពុជានោះទេ គឺសហរដ្ឋអាមេរិកធ្វើការងារតែឯងខណៈសហរដ្ឋអាមេរិកបានផ្តល់ជំនួយដល់កម្ពុជាកន្លងមកក្នុងការប្រយុទ្ធប្រឆាំងការជួញដូរមនុស្សនេះតែបែរជាដាក់ប្រទេសកម្ពុជាចូលក្នុងបញ្ជីខ្មៅ»។

គួរបញ្ជាក់ថា ប្រទេសវៀតណាម នៅក្នុងរបាយការណ៍ស្តីពីការជួញដូរមនុស្សប្រចាំឆ្នាំរបស់ក្រសួងការបរទេសអាមេរិក បានរកឃើញថា ទីក្រុងហាណូយ មិនបានចាត់វិធានការប្រឆាំងនឹងមន្ត្រីការទូត និងបុគ្គលិកស្ថានទូតវៀតណាមម្នាក់ ដែលបានបង្ហាញសារនៅក្នុងប្រទេសអាហ្វ្រិកាដែលត្រូវបានគេចោទប្រកាន់ពីបទបង្កាត់ស្នូកស្នាញក្នុងការជួញដូរពលរដ្ឋខ្លួនជាច្រើននោះឡើយ។

ក្រសួងការបរទេសអាមេរិក បានឲ្យដឹងដែរថា ការរីករាលដាលនៃអំពើពុករលួយ បានរារាំងដល់កិច្ចខិតខំ ប្រឹងប្រែងជួយដល់កុមាររាប់ពាន់នាក់ រួមទាំងកុមារដែលត្រូវបាន ជួញដូរទៅឲ្យកន្លែងកម្សាន្ត និងការបោកបញ្ឆោតតាមប្រព័ន្ធអ៊ីនធឺណិត ជាដើម។

នៅក្នុងទីក្រុងម៉ាកាវ ដែលគេស្គាល់ថាជាទីក្រុងដែលល្បីខាងកាស៊ីណូ និងការជួញដូរផ្លូវភេទ។ របាយការណ៍នេះបានឲ្យដឹងថា អាជ្ញាធរមិនផ្តល់សេវាដល់ជនរងគ្រោះដោយការជួញដូរតែមួយមុខ ក្នុងរយៈពេល៣ឆ្នាំជាប់គ្នា នោះទេ។

ជាមួយគ្នានេះដែរ ប្រទេសអាហ្វ្រិកា និងប្រជុំកោះមហាសមុទ្រឥណ្ឌូ កូម៉ូរ៉ូ ដែលធ្លាប់នៅក្នុងបញ្ជីខ្មៅ ត្រូវបានលុបចេញពីបញ្ជីខ្មៅនៅឆ្នាំនេះ បន្ទាប់ពីមានការកែលម្អផងដែរ។

ការបញ្ជាក់បន្ថែមរបស់លោកស្រី ជូ ប៊ុនអេង។ កាលពីថ្ងៃទី១៩ ខែកក្កដាកន្លងទៅថ្មីនេះ ក្រសួងការបរទេសអាមេរិកទទួលបន្ទុកប្រយុទ្ធប្រឆាំងនឹងការជួញដូរមនុស្ស បានដាក់ប្រទេសវៀតណាម កម្ពុជា ប្រ៊ុយណេ និងម៉ាកាវ ក្នុងបញ្ជីខ្មៅជួញដូរមនុស្ស ដោយរាប់ប្រទេសម៉ាឡេស៊ីផងដែរ ដោយចោទប្រកាន់ថា ប្រទេសទាំងនេះ មិនប្រឹងប្រែងក្នុងការបញ្ឈប់ការងារផ្លូវភេទដោយបង្ខំ

ឬជួយពលករចំណាកស្រុក។ លោកស្រី Kari Johnstone មន្ត្រីជាន់ខ្ពស់នៃក្រសួងការបរទេសទទួលបន្ទុកប្រយុទ្ធប្រឆាំងនឹងការជួញដូរមនុស្សបាននិយាយថា រដ្ឋាភិបាលអាស៊ីជាច្រើនត្រូវបានទម្លាក់ដំណែងដោយសារពួកគេធ្លាប់ ស្ថិតនៅក្នុងបញ្ជីខ្មៅមើលកាលពីមុន ហើយមិនបានបង្ហាញពីសកម្មភាព ដែលបញ្ឈប់ការជួញដូរមនុស្ស នោះឡើយ។



# កិច្ចសន្ទនាយុវជនអាស៊ាន៖ ពិភពអំពី ធនធានពលកម្មកម្មវិធី ៤.០

អត្ថបទ៖ អរិយបុត្រ

«កិច្ចសន្ទនាយុវជនអាស៊ានលើកទី១» ក្រោមមូលបទ «យុវជនក្នុងយុគសម័យបដិវត្តន៍ ឧស្សាហកម្ម៤.០ កាលានុវត្តភាព និងការប្រយោជន៍ ក្នុងការស្តារឡើងវិញក្រោយជំងឺរាតត្បាតជាសកល» បានរៀបចំនៅទីក្រុងអង្គរ កាលពីថ្ងៃខែកក្កដា។

«កិច្ចសន្ទនាយុវជនអាស៊ានលើកទី១» នេះ បានប្រព្រឹត្តទៅនៅថ្ងៃទី២៥ ដល់ថ្ងៃទី ២៦ ខែកក្កដា ឆ្នាំ២០២២ ក្នុងគោលបំណងផ្តល់ជាវិធានការសម្រាប់ យុវជនអាស៊ាន និងសាធារណរដ្ឋក្នុងដើម្បីចូលរួម ពិភាក្សា ផ្តល់អនុសាសន៍ និងផ្លាស់ប្តូរយោបល់ គ្នា ជាមួយរដ្ឋមន្ត្រីយុវជនអាស៊ាន-សាធារណរដ្ឋ ក្នុងនាមជាមេធាវីសំខាន់ៗជាច្រើន។

លោក ហង់ជួន ណារ៉ុន រដ្ឋមន្ត្រីក្រសួងអប់រំ យុវជន និងកីឡា នេះគឺជាព្រឹត្តិការណ៍ដែល រៀបចំឡើងដើម្បីអបអរសាទរភាពជាប្រធានប្តូរ វេនអាស៊ានរបស់កម្ពុជា ក្នុងឆ្នាំ២០២២ ក្រោម មូលបទ «អាស៊ានរួមគ្នាធ្វើ ដោះស្រាយបញ្ហា ប្រឈមទាំងអស់គ្នា» នៅក្នុងក្របខណ្ឌសសរ ស្នូលសហគមន៍សង្គម-វប្បធម៌អាស៊ាន ក្រោម កិច្ចសហការជាមួយលេខាធិការដ្ឋានអាស៊ាន

ខ្ញុំរីករាយ ដែលពួកយើងមានរៀបចំកិច្ចប្រជុំបែបនេះ ពីព្រោះវាគឺជាវេទិកា ដែលយ៉ាងហោចណាស់ ក៏តំណាងយុវជនយើងខ្លះបានចូលរួម ដែរ



និងការគាំទ្រពីរដ្ឋាភិបាលនៃសាធារណរដ្ឋកម្ពុជា។ លោកបានបន្តថា កិច្ចសន្ទនានេះពិសេសនោះ គឺ ការផ្តោតទៅលើវិធីសាស្ត្រក្នុងការស្វែងរកអត្តប្រយោជន៍ និងកាលានុវត្តភាព ដែលកើតចេញពី ឧស្សាហកម្ម៤.០ ព្រមទាំងដោះស្រាយបញ្ហា ប្រឈមដែលបានកើតឡើងពីជំងឺរាតត្បាតជាសកល ដែលរលេចដោយយុវជន។

លោករដ្ឋមន្ត្រីបន្តទៀតថា បដិវត្តន៍ឧស្សាហកម្ម ទី៤ គឺផ្លាស់ប្តូរជាមូលដ្ឋាននូវរបៀបរស់នៅ របៀប ធ្វើការ និងទំនាក់ទំនងគ្នាទៅវិញទៅមក វាត្រូវ បានកំណត់លក្ខណៈដោយចំណុចប្រសព្វនៃ បេកគំហើញ បច្ចេកវិទ្យាដែលកំពុងរីកចម្រើន គ្របដណ្តប់លើវិស័យធាតុដើមដូចជា បញ្ហា សិប្បនិម្មិត (AI), មនុស្សយន្ត, អ៊ីនធឺណិតនៃ វត្ថុ (IoT), របៀបនយោបាយ, ការបោះពុម្ព 3D, ណាណូបច្ចេកវិទ្យា, ជីវបច្ចេកវិទ្យា, វិទ្យាសាស្ត្រសម្ភារ, ការផ្ទុកថាមពល និង quantum computing ដើម្បីដាក់ឈ្មោះមួយចំនួន។

លោករដ្ឋមន្ត្រីជឿជាក់ថា កិច្ចសន្ទនាយុវជន

អាស៊ានលើកទី១នេះ នឹងផ្តល់ជាវេទិកាដ៏សំខាន់ មួយសម្រាប់យុវជនអាស៊ាន ដើម្បីពិភាក្សាអំពី បញ្ហាសំខាន់ៗក្នុងតំបន់ និងពិភពលោក ដែល ជះឥទ្ធិពលដល់អនាគតរបស់ពួកគេ រាប់ចាប់ពី វិទ្យាសាស្ត្រ បច្ចេកវិទ្យា នវានុវត្តន៍ និងអនាគត សម្រាប់ការងារដល់ការអភិវឌ្ឍន៍ប្រកបដោយ ចីរភាព ការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ និងការផ្លាស់ ប្តូរពីមនុស្សទៅមនុស្ស ដើម្បីត្រៀមខ្លួនសម្រាប់ ការងារនាពេលអនាគត និងទទួលបានជំនាញ រៀនបច្ចេកវិទ្យាស្របតាមភាពជឿនលឿននៃបច្ចេក វិទ្យាឧស្សាហកម្ម៤.០។

លើសពីនេះទៀត ស្របពេលដែលរដ្ឋសមាជិក អាស៊ានកំពុងប្រឈមនឹងភាពមិនច្បាស់លាស់ អំពីរបៀបរៀបចំយុវជនសម្រាប់អនាគតថ្មីនៃការងារ និងសម្រាប់ការសម្របខ្លួន និងការទទួលយក ឧស្សាហកម្ម ៤.០។

យុវជន សេត សម្បត្តិ ជាយុវនិស្សិតមួយរូប បានថ្លែងថា មុនមិនបានដឹងអំពីវេទិកាសន្ទនា នេះទេ ប៉ុន្តែប្រសិនបើមាន ទោះបីជាមិនបាន

ចូលរួម ក៏មិនរីករាយនឹងការដែលពួកអំពីការរៀបចំ ព្រឹត្តិការណ៍បែបនេះនៅកម្ពុជា។

សម្បត្តិ បានថ្លែងថា៖ «ទោះមិនបានចូលរួម តែខ្ញុំរីករាយដែលយុវជនយើងផ្សេងទៀតមានឱកាស ចូលរួមព្រឹត្តិការណ៍បែបនេះ។ ខ្ញុំរីករាយ ដែលពួកយើងមានរៀបចំកិច្ចប្រជុំបែបនេះ ពីព្រោះវាគឺជា វេទិកា ដែលយ៉ាងហោចណាស់ ក៏តំណាងយុវជន យើងខ្លះបានចូលរួមដែរ»។

យុវជន ទុំ បញ្ញារិទ្ធិ យុវនិស្សិតមួយរូបទៀត ក៏សំដែងការចាប់អារម្មណ៍នឹងកម្មវិធីនេះដែរ ពី ព្រោះថា វាគឺជាប្រធានបទមួយ ដែលយុវជន ចាប់អារម្មណ៍។

បញ្ញារិទ្ធិ បានបញ្ជាក់ថា៖ «ខ្ញុំដូចអត់បានដឹង អំពីព្រឹត្តិការណ៍នេះទេ តែយុវជនយើងពិតជា ចាប់អារម្មណ៍ ជាពិសេសគឺរឿងបច្ចេកវិទ្យា និងរឿង ថ្លៃប្រឌិតទាក់ទងនឹង បដិវត្តន៍ឧស្សាហកម្ម៤.០»។

នាវេទិកានេះប្រតិភូយុវជនដែលមានចំនួន ប្រមាណ ២០០នាក់ រួមមានរដ្ឋមន្ត្រីយុវជន អាស៊ាន និងកូដេរ៉ាខាងក្នុង តំណាងជាខ្ពស់នៃ

ទីភ្នាក់ងារអន្តរជាតិ អភិបាលយុវជនជាខ្ពស់ ប្រតិភូយុវជន ទីភ្នាក់ងាររដ្ឋាភិបាល អង្គការក្រៅ រដ្ឋាភិបាល-សង្គមស៊ីវិល វិទ្យាស្ថានស្រាវជ្រាវ សហគ្រិនវិស័យឯកជន អ្នកសង្កេតការណ៍ អង្គការ អាស៊ាន ទីភ្នាក់ងារអង្គការសហប្រជាជាតិ និងដេគូ ពាក់ព័ន្ធមានឱកាសរៀនសូត្រពីគ្នាទៅវិញទៅមក ដោយមាត្រយកអត្តប្រយោជន៍នៃឱកាសបច្ចេកវិទ្យា សេដ្ឋកិច្ច និងសង្គម ដើម្បីពង្រឹងកិច្ចសហប្រតិបត្តិ ការរវាងអាស៊ាន និងកូដេរ៉ាខាងក្នុង។

កម្មវិធីនេះបានបង្កើតនូវអនុសាសន៍គោល នយោបាយស្តីពីបញ្ហាមួយដែលនឹងដាក់ជូនកិច្ចប្រជុំ មន្ត្រីជាខ្ពស់អាស៊ានស្តីពីយុវជន (SOMY) កិច្ចប្រជុំមន្ត្រីជាខ្ពស់អាស៊ានស្តីពីយុវជនបូកបី (SOMY+3) និងកិច្ចប្រជុំរដ្ឋមន្ត្រីអាស៊ានស្តីពី យុវជន (AMMY) ដើម្បីជំរុញការអនុវត្តផែនការ ការងារអាស៊ានស្តីពីយុវជនឆ្នាំ ២០២១-២០២៥ ផែនការការងារអាស៊ានបូកបីស្តីពីយុវជនឆ្នាំ ២០២១-២០២៥ និងផែនការសកម្មភាពអាស៊ាន- កូដេរ៉ាខាងក្នុងឆ្នាំ ២០២១-២០២៥ ។



# ទេសចរណ៍ក្នុងស្រុកជួយស្តារវិស័យទេសចរណ៍ជាតិ

**អគ្គបទដ្ឋាន អរិយបុត្រ**  
 ថ្នាក់ដឹកនាំប្រទេសនិងអ្នកប្រតិបត្តិករនៅក្នុងវិស័យទេសចរណ៍នៅកម្ពុជាសុទ្ធតែអះអាងថា ទេសចរណ៍ផ្ទៃក្នុងនៅតែជាឆ្លើងខ្នងនៃការស្តារនិងអភិវឌ្ឍន៍វិស័យទេសចរណ៍ជាតិ ក្រោយពេលដែលកូវីដ-១៩បានវាយប្រហារវិស័យនេះដល់កម្រិតបាត ធៀបនឹងវិស័យផ្សេងៗទៀត។

សម្តេច ហ៊ុន សែន នាយករដ្ឋមន្ត្រីកម្ពុជាបានលើកឡើងថា ចលនាទេសចរណ៍ផ្ទៃក្នុង គឺបានហើយនិងកំពុងរួមចំណែកយ៉ាងសំខាន់ក្នុងការស្តារវិស័យទេសចរណ៍ក្នុងដំណាក់កាលវិបត្តិកូវីដ-១៩ ។

សម្តេចបានមានប្រសាសន៍ក្នុងពិធីបិទសន្និបាតបូកសរុបការងារវិស័យទេសចរណ៍របស់ក្រសួងទេសចរណ៍ និងប្រតិបត្តិករទេសចរណ៍ នាថ្ងៃទី១៤ ខែកក្កដា ឆ្នាំ២០២២ថា ក្រសួងទេសចរណ៍និងស្ថាប័នពាក់ព័ន្ធព្រមទាំងវិស័យឯកជន ត្រូវតែបន្តជំរុញទាក់ទាញចលនាទេសចរណ៍ផ្ទៃក្នុង ពិព្រោះទេសចរ

ផ្ទៃក្នុងបានរួម ចំណែកយ៉ាងធំក្នុងដំណាក់កាលកូវីដ ដែលបានជួយស្តារសេដ្ឋកិច្ច-សង្គមឡើងវិញ ក្នុងពេលដែលយើងអនុវត្តវិធានការរស់នៅតាមគន្លងប្រក្រតីភាពថ្មី។

សម្តេចហ៊ុន សែនក៏បានផ្តល់អនុសាសន៍ឱ្យបន្តជំរុញយុទ្ធនាការ «ទស្សនាស្រុកយើង៖ ទេសចរណ៍ផ្សារភ្ជាប់ទឹកដី ឬស្រឡាញ់ជាតិ ត្រូវស្គាល់ទឹកដី» ឱ្យមានប្រសិទ្ធភាពខ្ពស់។

ពាក់ព័ន្ធនឹងវិស័យទេសចរណ៍នេះដែរសម្តេចក៏បានបង្ហាញនូវការ ជឿជាក់ថាភ្ញៀវទេសចរចិននឹងមកកម្ពុជាច្រើន បើរដ្ឋាភិបាលចិនដកគោលនយោបាយសូន្យកូវីដ ហើយបានណែនាំឲ្យក្រសួងនិងវិស័យឯកជនត្រៀមខ្លួន។

សម្តេចបានមានប្រសាសន៍ថា ការដាក់ចេញនូវគោលនយោបាយសូន្យកូវីដ របស់រដ្ឋាភិបាលចិន បានធ្វើឲ្យប៉ះពាល់ការរលូននៃភ្ញៀវទេសចរចិនមកកម្ពុជា ព្រោះតែការកំណត់ចំនួនថ្ងៃធ្វើច

ត្តា ឡើយ មានរយៈពេលយូរ ពិបាកក្នុងការធ្វើដំណើរចេញចូល។

ភ្ញៀវទេសចរចិន ដែលនៅមុនកើតឡើងនូវវិបត្តិកូវីដ-១៩ ឈរលំដាប់លេខ១ មកទស្សនាកម្ពុជា ច្រើនជាងគេបំផុត។ ជាថ្មីម្តងទៀត ក្រៅពីបង្ហាញក្តីសង្ឃឹមសម្តេចក៏បានណែនាំថា វិស័យទេសចរណ៍កម្ពុជា អាចនឹងបន្តរងគ្រោះដោយសារបញ្ហាសង្គ្រាមនិងទណ្ឌកម្ម។

នៅក្នុងសន្និបាតលោក ទិត ចន្ទារដ្ឋលេខាធិការប្រចាំការក្រសួងទេសចរណ៍ បានឱ្យដឹងថា វិស័យទេសចរណ៍កម្ពុជាមានចក្ខុវិស័យប្រកបដោយសុទិដ្ឋិនិយមថា នឹងអាចវិលទៅរកសភាពប្រហាក់ប្រហែលនឹងស្ថានភាពទេសចរណ៍ឆ្នាំ២០១៩ វិញ នៅក្នុងឆ្នាំ២០២៦ ។

លោកបានអះអាងថា ស្ថិតក្នុងបរិការណ៍នៃសភាពមិនច្បាស់លាស់នេះ ការចូលរួមមិនអាចខ្វះបានរបស់គ្រប់ភាគីពាក់ព័ន្ធ ដោយឈរលើ

គោលការណ៍ចតុភាគីរដ្ឋ-ឯកជន-ប្រជាពលរដ្ឋ និងភ្ញៀវទេសចរ-ដៃគូនៅក្នុងក្របខណ្ឌទេសាគីនិងពហុភាគី និងក្លាយជាចលនាក្នុងការជំរុញវិស័យទេសចរណ៍កម្ពុជាឱ្យវិលមករកភាពដើមវិញ ស្របតាមចក្ខុវិស័យដែលបានចែងក្នុងផែនទីចង្អុលផ្លូវស្តីពីផែនការស្តារ និងលើកស្ទួយវិស័យទេសចរណ៍កម្ពុជានិងក្រោយវិបត្តិកូវីដ-១៩ ។

លោក ចៅង ខុន រដ្ឋមន្ត្រីក្រសួងទេសចរណ៍ បានឱ្យដឹងដែរថា ក្នុងរយៈពេលប្រាំមួយខែដំបូងនៃឆ្នាំ ២០២២ កម្ពុជាបានទាក់ទាញភ្ញៀវទេសចរអន្តរជាតិជាង ៥០០ ០០០ នាក់បានមកទស្សនាប្រទេសកម្ពុជា កើនឡើងរហូតដល់៣៩៤ ភាគរយបើធៀបនឹងរយៈពេលដូចគ្នាក្នុងឆ្នាំ ២០២១ ប៉ុន្តែតួលេខនេះបានថយចុះចំនួន៨៤,៨ ភាគរយបើធៀបនឹងរយៈពេលដូចគ្នាក្នុងឆ្នាំ ២០១៩ ។

លោកបានបន្តថា « នៅក្នុងឆមាសទីមួយនៃឆ្នាំនេះ ចលនាទេសចរណ៍ក្នុងស្រុកត្រូវបានតាមដានថា មានចំនួន ៦,៣៣ លាននាក់ កើនឡើងប្រហែល ២១៩ ភាគរយ ខណៈដែលចំនួនភ្ញៀវទេសចរអន្តរជាតិកម្ពុជាត្រូវបានកត់ត្រាចំនួន ០,៦៨ លាននាក់ កើនឡើងប្រហែល ៣៨០ភាគរយបើធៀបនឹងរយៈពេលដូចគ្នាក្នុងឆ្នាំ ២០២១»។

វិស័យទេសចរណ៍គឺជាសសរស្តម្ភមួយក្នុងចំណោមសសរស្តម្ភទាំងបួនដែលជួយដល់សេដ្ឋកិច្ចកម្ពុជា។ ប្រទេសកម្ពុជាបានទាក់ទាញភ្ញៀវទេសចរអន្តរជាតិរហូតដល់ ៦,៦១ លាននាក់ក្នុងឆ្នាំ ២០១៩ ដែលបង្កើតប្រាក់ចំណូលសរុបចំនួន ជិត ៥ ពាន់លានដុល្លារអាមេរិក។





# មន្ត្រី៖ ហាត់ប្រាណទៀងទាត់ និងបរិភោគ អាហារចម្រុះមុខជាប្រចាំ នាំមកនូវសុខភាពល្អ



### អគ្គបទ៖ អមវិទ្ធី ជានុត

កញ្ញា ឈុន បូមី បានចាប់ផ្តើមឡើងគឺឡូ ជាតំហុកនៅឆ្នាំ២០១៦ ដោយសារតែការមិនសូវ បានយកចិត្តទុកដាក់ទៅលើកត្តាសំខាន់ចំនួនពីរ គឺ ការបរិភោគអាហារ និងការហាត់ប្រាណ និង ដោយសារនាងខ្ញុំមានការមមាញឹកជាខ្លាំងក្នុង ការសិក្សានៅសកលវិទ្យាល័យ។

ជាអ្នកសម្របសម្រួលក្រុមយុវជនជើងឯក អាហារូបត្ថម្ភនៃអង្គការហេឡែន ខេលលីអន្តរជាតិ កញ្ញា ឈុន បូមី បានប្រាប់ឱ្យដឹងថា ៖ «ខ្ញុំមិនសូវ បានយកចិត្តទុកដាក់ទៅលើកត្តាសំខាន់ទាំងពីរ នេះ និងដោយសារខ្ញុំមានការមមាញឹកជាខ្លាំងក្នុង ការសិក្សានៅសកលវិទ្យាល័យ។ ជាមួយគ្នានេះ ខ្ញុំក៏រស់ខ្លាំងក្នុងការបំរើការងារនៅការិយាល័យ ស្ថាប័នមួយ ដែលជាហេតុមិនសូវមានពេលវេលា គ្រប់គ្រាន់ទៅលើការហាត់ប្រាណនិងគិតគូរតំបន់ លើបរិភោគអាហារសុខភាពទេ»។

ពីមួយថ្ងៃទៅមួយថ្ងៃ គឺឡូរបស់ឈុន បូមី កាន់តែឡើងទៅៗ ដែលធ្វើឱ្យនាងកាន់តែម្តង និងរក្សាចិត្តយ៉ាងខ្លាំង ដោយសារតែរូបរាងនាង មិនមានលក្ខណៈដូចពីពេលមុន។ ជាមួយគ្នានេះ នាងមានអារម្មណ៍ថាចង់គេងយូរ, ខ្លួនធ្វើការ, និង មានសុខភាពមិនសូវល្អដូចពីមុនឡើយ។

កញ្ញា ឈុន បូមី បានបន្ថែមថា ៖ «ពេលនោះ ធ្វើឱ្យខ្ញុំចាប់ផ្តើមគិតគូរឡើងវិញអំពីកត្តា និងមូល ហេតុដែលធ្វើឱ្យខ្ញុំឡើងគឺឡូយ៉ាងតំហុកនេះ។ បន្ទាប់ពីការសិក្សាស្វែងយល់លើសារៈសំខាន់ និងគុណតម្លៃនៃការហាត់ប្រាណ និងរបបអាហារ សុខភាពមក ខ្ញុំបានប្តេជ្ញាចិត្តអនុវត្តន៍ឱ្យខាងតែបាន ដើម្បីឱ្យរូបរាងរបស់ខ្ញុំមានទម្រង់ដូចដើមវិញ»។

បន្ទាប់ពីមានការសិក្សាស្វែងយល់ច្បាស់ហើយ យុវតិបនេះ ក៏បានដាក់វិន័យចំពោះខ្លួនឯងយ៉ាង តឹងរឹង ដោយចាប់ផ្តើមហាត់ប្រាណយ៉ាងទៀងទាត់ ជាពិសេសធ្វើតាហាត់ប្រាណពេលព្រឹកមុនចេញ មកធ្វើការ និងពេលល្ងាចបន្ទាប់ពីចេញកន្លែង ធ្វើការវិញ ព្រមទាំងធ្វើតាហាត់ប្រាណនៅ ចុងសប្តាហ៍ផងដែរ។

តាមការសិក្សានាពេលថ្មីៗនេះបានឃើញថា



ក្រៅពីធ្វើឱ្យរាងកាយមាំមួនមានសុខភាពល្អ ការហាត់ ប្រាណ និងការរស់នៅ បែបសកម្មអាចកាត់បន្ថយ ការប្រឈមនឹងជំងឺបាក់ទឹកចិត្តបានរហូតដល់ពីរ ភាគភាគបី។ នេះជាលើកឡើងរបស់រដ្ឋលេខាធិការ ក្រសួងសុខាភិបាលលោកស្រីប្រាក់សោភ័ណនារី។  
លោកស្រីមានប្រសាសន៍ថា ៖ «អ្នកស្រាវជ្រាវ ដែលបានធ្វើការវាយតម្លៃទៅលើការសិក្សាចំនួន ៤៩ មកពីទូទាំងពិភពលោកបានឃើញថាអ្នក ដែលធ្វើសកម្មភាពរាងកាយ ច្រើនបំផុតទំនងជា មិនសូវមានបញ្ហាបាក់ទឹកចិត្តច្រើនដូចអ្នកដែល ធ្វើសកម្មភាពតិចតួចបំផុតឡើយ»។  
ចំណែក អគ្គលេខាធិការក្រុមប្រឹក្សាស្ថា

អភិវឌ្ឍន៍វិស័យកសិកម្មនិងជនបទ សុខ ស៊ីឡូ បានឱ្យដឹងថា ការសម្រេចបាននូវការកាត់បន្ថយ បរិមាណការងារតាមរយៈការផ្លាស់ប្តូរវិធាននូវរបប អាហារគឺជាគន្លឹះសម្រាប់ការទប់មិនឱ្យរាងកាយ ឡើងទម្ងន់ខ្លាំង ដែលនាំឱ្យមានហានិភ័យខ្ពស់ ដល់សុខភាព។  
លោកមានប្រសាសន៍ថា ៖ «ការសិក្សាជាច្រើន បានបង្ហាញថា នៅពេលដែលរាងកាយយើងមាន ភាពសកម្មជាប្រចាំ រួមជាមួយនឹងការអនុវត្តរបប អាហារសុខភាពបានទៀងទាត់ អាចជួយកាត់បន្ថយ ហានិភ័យនៃជំងឺបេះដូង, ជំងឺលើសឈាម, លើស ជាតិស្ករនិងខ្លាញ់, ជួយបង្កើនសាច់ដុំរាងកាយ,

និងធ្វើឱ្យសុខភាពផ្លូវកាយនិងសុខភាពផ្លូវចិត្ត របស់យើងម្នាក់ៗមានលក្ខណៈប្រសើរឡើង»។

អង្គការសុខភាពពិភពលោកក៏បានបញ្ជាក់ថា ការហាត់ប្រាណបានទៀងទាត់អាចជួយការពារ និងគ្រប់គ្រងជំងឺទឹកនោមផ្អែម, ជំងឺបេះដូង, ជំងឺមហារីក និងជំងឺផ្សេងៗទៀតបានយ៉ាងល្អ។ ការធ្វើឱ្យរាងកាយមានភាពសកម្មភាពក៏អាច កាត់បន្ថយជំងឺបាក់ទឹកចិត្ត និងការថប់បារម្ភ ព្រមទាំងពង្រឹងស្មារតី, បង្កើនលទ្ធភាពរៀនសូត្រ ប្រសិទ្ធភាពការងារនិងលើកកម្ពស់សុខុមាលភាព ទូទៅរបស់មនុស្ស។

ជាមួយគ្នានេះដែរ លោកស្រី Sanne Sigh តំណាងគម្រោង MUSEFO នៃអង្គការ GIZ បានប្រាប់ដែរថារបបអាហារដែលមានសុខភាពល្អ រួមមាន ការលាយបញ្ចូលគ្នានៃបន្លែ និងផ្លែឈើ ត្រី ស៊ុត សាច់ គ្រាប់ធញ្ញជាតិ និងគ្រាប់ធញ្ញជាតិ។

លោកស្រីមានប្រសាសន៍ថា ៖ «មិនត្រឹមតែ របបអាហារមានសារៈសំខាន់ប៉ុណ្ណោះទេ ប៉ុន្តែ សកម្មភាពរាងកាយក៏មានសារៈសំខាន់ខ្លាំង ដែរ។ នៅពេលយើងគិតអំពីសកម្មភាពរាងកាយ យើងតែងតែគិតថាយើងត្រូវតែម៉ាក្នុង ឬជិះកង់ ចម្ងាយ៥០ គីឡូម៉ែត្រ។ ប៉ុន្តែសកម្មភាពរាងកាយ ត្រូវបានកំណត់ដោយ WHO ដូចជាចលនា រាងកាយណាមួយដោយសាច់ដុំរបស់យើងដែល ត្រូវការថាមពល»។

កញ្ញា ឈុន បូមី ក៏បានបញ្ជាក់ទៀតថា នាង ក៏បានអនុវត្តកាត់បន្ថយក្នុងការញាំអាហារដែលមិន មានសុខភាពល្អផងដែរ ដូចជា ភេសជ្ជៈដែលផ្អែម ខ្លាំង, អាហារកញ្ចប់ និងអាហារ fast foods ជាដើម ដែលពីមុននាងតែងតែញាំតាមការឃ្លាន ញាំគ្រប់ពេលវេលា និងគ្រប់ទីកន្លែងទាំងអស់។

កញ្ញាថា ៖ «បន្ទាប់ពីការអនុវត្តន៍យ៉ាងម៉ឺងម៉ាត់ និងជាប្រចាំ គឺឡូរបស់ខ្ញុំបានស្រកចុះជាបណ្តើរៗ ពី៦៨ មកត្រឹម៦១ គឺឡូដែលផ្តល់ក្តីសង្ឃឹមជាថ្មី ឡើងវិញ។ ការធ្វើលំហាត់ប្រាណ និងរបបអាហារ សុខភាព មិនត្រឹមតែធ្វើឱ្យយើងមានសុខភាពល្អ ខាងផ្នែករាងកាយប៉ុណ្ណោះទេ តែក៏ធ្វើឱ្យយើងមាន សុខភាពល្អខាងផ្លូវចិត្តផងដែរ»។

# ប្រេងសម្រាប់អ្នកជំងឺ ផ្តល់កម្លាំងមកពីព្រះវិញ្ញាណ

អគ្គបទ រឿន ស្រីម៉ាច

ព្រះសហគមន៍ក្រុងកំពង់ចាមនាព្រឹកថ្ងៃអាទិត្យ ទី២៤ ខែកក្កដា ឆ្នាំ២០២២កន្លងទៅនេះបានប្រារព្ធពិធីលាបប្រេងជូនអ្នកជំងឺ និងចាស់ជរា ដើម្បីផ្តល់កម្លាំង សេចក្តីសង្ឃឹមពីព្រះវិញ្ញាណដ៏វិសុទ្ធ និងកម្លាំងយ៉ាងពិសេសពីព្រះជាម្ចាស់ដើម្បីឈ្នះសេចក្តីអាក្រក់ ទុក្ខកង្វល់ អំពើបាប និងភាពទន់ខ្សោយទាំងឡាយនៅក្នុងជីវិតប្រចាំថ្ងៃ។

លោកបូជាបាព្យស្មៅន វិសេស សាត បូជាបាព្យជនជាតិខ្មែរសព្វថ្ងៃទទួលខុសត្រូវព្រះសហគមន៍ក្រុងកំពង់ចាម និងព្រះសហគមន៍មួយចំនួនក្នុងតំបន់កំពង់ចាមបានឲ្យដឹងអំពីអត្ថន័យយ៉ាងសំខាន់ក្នុងពិធីលាបប្រេងសម្រាប់អ្នកជំងឺ និងមនុស្សចាស់ថា៖ «ក្នុងព្រះសហគមន៍ដើម្បីប្រេងសម្រាប់អ្នកជំងឺនេះគឺគេតែងហៅថាប្រេងបង្ហើយ គឺលាបនៅពេលដែលអ្នកជំងឺ ឬចាស់ជរាមានសភាពធ្ងន់ធ្ងរ អាចនិយាយបានថាជិតផុតដង្ហើម តាមរបៀបគ្រីស្ទសាសនាការលាបប្រេងនេះគឺដើម្បីឲ្យគាត់មានចិត្តស្ងប់ និងមានកម្លាំង សេចក្តីសង្ឃឹមចំពោះព្រះជាម្ចាស់ និងព្រះវិញ្ញាណដ៏វិសុទ្ធជានិច្ច។

លោកបូជាបាព្យនេះបន្ថែមទៀតថា៖ «សព្វថ្ងៃព្រះសហគមន៍បានដូរអត្ថន័យ ឬរបៀបហៅបន្តិចដោយប្រែពីពាក្យថា «ប្រេងបង្ហើយ» មកជា «ប្រេងផ្តល់កម្លាំង» វិញដើម្បីងាយស្រួលយល់ និងមានន័យពិរោះជាង ព្រោះប្រេងនេះគឺជាម្ល៉ាងដែលមកពីព្រះវិញ្ញាណ ជាកម្លាំងដែលមកពីព្រះជាម្ចាស់ដើម្បីឲ្យអ្នកដែលបានទទួលឈ្នះអស់សេចក្តីអាក្រក់។ប្រេងនេះគឺបង្ហាញអំពីអត្ថសញ្ញាលើកលែងទោស រំដោះបាប រំដោះទុក្ខលំបាកដែលគាត់កំពុងមាន»។

រាល់ឆ្នាំព្រះសហគមន៍កាតូលិកម្តងៗតែងតែប្រារព្ធពិធីបុណ្យប្រសិទ្ធិពរលើប្រេងដែលមានប្រភេទផ្សេងគ្នាគឺ៖ ១.ប្រេងសម្រាប់អ្នកស្វែងយល់ ២.ប្រេងសម្រាប់អគ្គសញ្ញាតែងតាំង(ប្រេងគ្រីស្ទាវ) និងទី៣គឺជាប្រេងសម្រាប់អ្នកជំងឺ ហើយប្រេងទាំងបីប្រភេទនេះលោកអភិបាលព្រះសហគមន៍កម្ពុជានិងធ្វើការចែកចាយទៅលោកអភិបាលតាមភូមិភាគនីមួយៗដើម្បីបញ្ជូនទៅឲ្យលោកបូជាបាព្យតាមព្រះសហគមន៍ផ្សេងៗប្រើប្រាស់តាមសេចក្តីត្រូវការរបស់ព្រះសហគមន៍។

លោកបូជាបាព្យវិសេស សាត បានសង្កត់ធ្ងន់បន្ថែមថា៖ «សម្រាប់អគ្គសញ្ញាទាំងអស់គឺសុទ្ធតែបង្ហាញអំពីសេចក្តីស្រឡាញ់របស់ព្រះជាម្ចាស់! ចំណែកអគ្គសញ្ញាលាបប្រេងគឺជាសញ្ញាមួយដែលបង្ហាញអំពីសេចក្តីស្រឡាញ់របស់ព្រះជាម្ចាស់ដែលនាំការសង្គ្រោះដល់មនុស្សលោកជាពិសេសដល់អ្នកដែលកំពុងមានជំងឺ។ ព្រះសហគមន៍បានរៀបចំពិធីលាបប្រេងនេះឡើងដើម្បីផ្តល់កម្លាំងចិត្ត ផ្តល់សេចក្តីសង្ឃឹម និងឲ្យគេដឹងថាព្រះយេស៊ូកំពុងផ្តល់កម្លាំង រួមដំណើរក្នុងទុក្ខលំបាក និងរួមជាមួយព្រះអង្គធ្វើដំណើរទៅមុខទៀតក្នុងជំនឿផងដែរ។

អ្នកស្រី លុយ ផល្លី វ័យ៧៣ឆ្នាំ រស់នៅក្នុងភូមិកោះចាស់ ឃុំកោះមិត្ត ស្រុកកំពង់សៀម ខេត្តកំពង់ចាមជាគ្រីស្ទបរិស័ទនៅព្រះសហគមន៍ក្រុងកំពង់ចាមបានឲ្យដឹងថា៖ «ខ្ញុំមានអារម្មណ៍រីករាយ និងសប្បាយរីករាយយ៉ាងខ្លាំងដោយសារខានមកព្រះវិហារជាមួយខ្ញុំថ្ងៃមកហើយដោយសារមានជំងឺធ្ងន់ធ្ងរត្រូវព្យាបាលជាបន្ទាន់!ហើយក្នុងពេលនេះគឺបានមកព្រះវិហារវិញ និងបានទទួល



ប្រេងពីលោកឪពុកសាតគឺណែនាំ ឲ្យខ្ញុំកាន់តែមានកម្លាំងកាយ កម្លាំងចិត្តបន្ថែមទៀត ហើយជាពិសេសបង្ហាញឲ្យខ្ញុំឃើញថា ព្រះសហគមន៍រួមជាមួយគ្រីស្ទបរិស័ទមិនបាន បោះបង់ចោលខ្ញុំនោះទេ ជាពិសេសគឺព្រះយេស៊ូដែលតែងតែស្រឡាញ់ និងផ្តល់កម្លាំងឲ្យខ្ញុំជានិច្ច។ អ្នកស្រី ផល្លីបានបន្ថែមថា៖ «ក្នុងគ្រាដែលខ្ញុំកំពុងមានជំងឺ ខ្ញុំពុំមានសង្ឃឹមថានឹងមានជីវិតរស់នៅបន្តនោះទេ គឺដោយសារជំនឿលើព្រះយេស៊ូធ្វើឲ្យខ្ញុំដឹងថា ព្រះអង្គទ្រង់បានសង្គ្រោះខ្ញុំ និងដឹកនាំខ្ញុំ រហូតមកទល់ពេលនេះខ្ញុំបានធូរស្បើយច្រើនគឺតាំងពីដេកនៅនឹងកន្លែង រហូតអាចក្រោកអង្គុយ និងគេអរដើរបានខ្លះៗ ខ្ញុំតែងអធិដ្ឋានជាប់ជានិច្ច ហើយនេះគឺជាការសង្គ្រោះរបស់ព្រះអង្គឲ្យខ្ញុំមានកម្លាំងចិត្តខ្ពស់ប្រឹងជំនះដោយសេចក្តីសង្ឃឹមមលើខ្ញុំពិតៗ ខ្ញុំសូមអរព្រះគុណព្រះអង្គ។ ចំណែកអ្នកស្រី គឹម សុង វ័យ បានប្រាប់ពី

អារម្មណ៍របស់ខ្លួនថា៖ «ពេលលោកឪពុកប្រាប់ថាការលាបប្រេងនោះគឺជាប្រេងបង្ហើយ» ធ្វើឲ្យខ្ញុំមានអារម្មណ៍ថាភ័យខ្លួនដោយសារថាសភាពយើងចាស់ហើយសុខភាពក៏មិនសូវល្អ ខ្លាចថាលាបប្រេងនោះហើយគឺទៅតែម្តង តែក្រោយបានស្តាប់ការពន្យល់ និងធម្មទេសនារបស់លោកពេលថ្ងៃយប់អភិបូជាធ្វើឲ្យខ្ញុំកាន់តែយល់ច្បាស់ថាតាមពិតប្រេងនោះគឺជាប្រេងសម្រាប់អ្នកជំងឺមែនតែសម្រាប់ផ្តល់កម្លាំងយ៉ាងពិសេសពីព្រះជាម្ចាស់សម្រាប់យើងដែលជាអ្នកទន់ខ្សោយ ឲ្យមានសេចក្តីសង្ឃឹម និងជំនឿកាន់តែរឹងមាំឡើង។ ស្រ្តីវ័យចំណាស់ដែលមានជំនឿយ៉ាងមុតមាំនៅព្រះសហគមន៍ភូមិថ្មី និងពីមុនរស់នៅដែលមានទីលំនៅក្នុងភូមិថ្មី យុំរចេក ស្រុកកំពង់សៀម ខេត្តកំពង់ចាម សព្វថ្ងៃមករស់នៅជាមួយកូនប្រុសដែលមានទីលំនៅក្នុងកំពង់ចាម លោកអ៊ុំប្រាប់ថា៖ «ខ្ញុំមានអំណរសប្បាយដោយសារលាបប្រេងសម្រាប់អ្នកជំងឺ

យើងជាគ្រីស្ទបរិស័ទបានជួបជុំគ្នា បានឃើញបងប្អូនខ្លះបានធូរស្បើយពីជំងឺ និងអ្នកខ្លះមានទឹកមុខញញឹម សួរសុខទុក្ខគ្នាទៅវិញទៅមកនេះបង្ហាញថាយើងជាបងប្អូនក្នុងមហាគ្រួសារតែមួយក្នុងព្រះសហគមន៍ពិតមែន ខ្ញុំឲ្យបងប្អូនបន្តមកព្រះវិហារ និងរក្សាជំនឿ ជាពិសេសការបញ្ជូនបន្តជំនឿសម្រាប់អ្នកជំនាន់ក្រោយ»។ ក្នុងពិធីថ្ងៃយប់អភិបូជានោះមានគ្រីស្ទបរិស័ទអ្នកជំងឺ និងមនុស្សចាស់ប្រមាណ៥០នាក់ មកពីព្រះសហគមន៍ក្រុងកំពង់ចាម ព្រះសហគមន៍បុសឌុរ និងរលៀក បន្ទាប់ពីពិធីបញ្ចប់អភិបូជាក៏មានកម្មវិធីរំលែងកម្សាន្ត និងទទួលទានអាហាររួមគ្នាយ៉ាងសប្បាយរីករាយ។ ព្រះសហគមន៍កាតូលិកក្រុងកំពង់ចាមមានទីតាំងស្ថិតនៅផ្លូវ១៨៤ ភូមិទី១ សង្កាត់វាលវែង ក្រុងកំពង់ចាម ខេត្តកំពង់ចាម ទទួលខុសត្រូវដោយលោកបូជាបាព្យស្មៅន វិសេស សាត ។





# ត្រីសូបរិសីទអបអរសាទរខួប២២ឆ្នាំនិង២៧ឆ្នាំ ជូនដល់លោកអភិបាលនិងបូជាចារ្យ

អគ្គបទៈ សេង មួយ

ត្រីសូបរិសីទប្រមាណជាង៣០០នាក់បានមកជួបជុំគ្នា ដើម្បីចូលរួមអបអរសាទរខួបជ្រើសតាំងជាអភិបាល២២ឆ្នាំ និង៣០ឆ្នាំជាបូជាចារ្យរបស់លោកអភិបាលទេព ច័ន្ទពិសិដ្ឋ (គីតេ) និងខួបតែងតាំងជាបូជាចារ្យ២៧ឆ្នាំ របស់លោកឪពុកទម្លាប់ សុផល ដែលធ្វើឡើងកាលពីថ្ងៃទី៤ ខែកក្កដា កន្លងទៅ នៅព្រះវិហារព្រះជាម្ចាស់លើកព្រះនាងម៉ារីឡើងស្ថានបរមសុខ នៃព្រះសហគមន៍បាត់ដំបងក្រុង ក្នុងខេត្តបាត់ដំបង។

អ្នកស្រីដាំ ប្រាជ្ញា ជាគណៈកម្មការនៃព្រះវិហារនេះ មានប្រសាសន៍ថា « ព្រះសហគមន៍យើងខ្ញុំ មានសំណាងបានទទួលលោកអភិបាលមួយអង្គ ដែលជាលោកអភិបាលប្រកបដោយធម៌មេត្តាករុណា»

អង្គុយលើទះរុញ អ្នកស្រីប្រាជ្ញាដែលមានវ័យជាង៧០ឆ្នាំបន្ថែមថា លោកអភិបាលតែងតែគិតគូរដល់បងប្អូនទាំងអស់។ លោកស្រឡាញ់ប្រទេសខ្មែរ ស្រឡាញ់ត្រីសូបរិសីទខ្មែរ ជាពិសេសលោកតែងតែលើកទឹកចិត្ត និងមានទឹកមុខល្អ ញញឹមដោយក្តីស្រឡាញ់។

ជាមួយគ្នានោះដែរកញ្ញាញ៉ាក់ ស្រីលក្ខ សព្វថ្ងៃស្នាក់នៅផ្ទះបងស្រីលីឌី ដែលជាផ្ទះសម្រាប់ទទួលកុមារឲ្យបានរៀនសូត្រនៅសាលា បានលើកឡើងថា « សម្រាប់នាងខ្ញុំ បានឃើញលោកអភិបាលជាគំរូដ៏ល្អសម្រាប់នាងខ្ញុំ ក៏ដូចជាត្រីសូបរិសីទព្រោះគាត់បានចែករំលែកនូវចំណេះដឹង សេចក្តីស្រឡាញ់ ព្រមទាំងជួយឧបត្ថម្ភដល់សិស្សក្រីក្រដែលគ្មានលទ្ធភាពក្នុងការរៀនសូត្រ និងជួយដល់ជនពិការ»

លោកអភិបាលទេពច័ន្ទពិសិដ្ឋ កើតនៅថ្ងៃទី២១ ខែកញ្ញា ឆ្នាំ១៩៥៩ លោកបានចូលរួមក្នុងក្រុមសហជីវនព្រះយេស៊ូ (Jesuit) នៅថ្ងៃទី១៤ ខែតុលា ឆ្នាំ១៩៧៩ ហើយលោកបានទទួលអគ្គសញ្ញាតែងតាំងជាបូជាចារ្យនៅថ្ងៃទី០៤ ខែកក្កដា ឆ្នាំ១៩៩២ នៅប្រទេសអេស្ប៉ាញ។ នៅថ្ងៃទី០២ ខែកក្កដា ឆ្នាំ២០០០ លោកត្រូវបានជ្រើសតាំងជាអភិបាលប្រចាំព្រះសហគមន៍កាតូលិកភូមិភាគបាត់ដំបង រហូតដល់បច្ចុប្បន្ននេះ។

ភូមិភាគបាត់ដំបងគ្របដណ្តប់ខេត្តចំនួន៩ រួមមាន ខេត្តបាត់ដំបង ខេត្តបន្ទាយមានជ័យ ខេត្តកំពង់ឆ្នាំង ខេត្តកំពង់ធំ ខេត្តប៉ៃលិន ខេត្តសៀមរាប ខេត្តឧត្តរមានជ័យ ខេត្តពោធិសាត់ និងខេត្តព្រះវិហារ។

តាមរយៈលោកបូរ៉ាវុដ ជាប្រធានគណៈកម្មការព្រះសហគមន៍ បានឡើងថ្លែងរំលឹកអំពីស្ថានភាពព្រះសហគមន៍ក្នុងភូមិភាគនេះ ទាំងនៅលើតំបន់ដីគោក តំបន់ទន្លេ និងតំបន់អង្គរ ដែលមានសមិទ្ធផលជាច្រើន។

សមិទ្ធផលទាំងនោះមាន សាលាមត្តេយ្យសម្រាប់ក្មេងៗ ទីកន្លែងស្នាក់នៅសម្រាប់សិស្សនិងនិស្សិត មណ្ឌលសុខភាព កន្លែងសម្រាកព្យាបាលក្មេងៗអូស៊ីស កន្លែងសម្រាប់ទទួលជនមានពិការភាពមានជំនាញនិងរៀនចំណេះដឹងទូទៅ មណ្ឌលតម្កាញនិងកាត់ដេរសម្រាប់រកចំណូលដល់ជនក្រីក្រ មានការប្រកួតកីឡាប្រចាំឆ្នាំ (ពានរង្វាន់លោកអភិបាល Bishop cup) ដើម្បី



បង្កើតភាពរីករាយ និងទំនាក់ទំនងយូរជនផ្សេង។

លោកថាពិសេសជាងនេះទៅទៀតមានបូជាចារ្យទទួលខុសត្រូវតាមព្រះសហគមន៍ ដើម្បីបន្តជំនឿដល់អ្នកដែលកំពុងស្វែងរកព្រះយេស៊ូគ្រីស្ទ និងថែរក្សាព្រះសហគមន៍ឲ្យមានជីវិតស្រស់បំព្រង។ លោកអភិបាលបានប្រសាសន៍ទៀតថា នៅពេលណាយើងថែនិងមានទំនាក់ទំនងជាមួយអ្នកដទៃដែលអស់សង្ឃឹម គ្មានសុខភាពគ្មានទីពឹង គឺយើងជួយអោយគេស្គាល់ព្រះភ័ក្ត្ររបស់ព្រះជាម្ចាស់ ដើម្បីឲ្យវត្តមានរបស់ព្រះអង្គទៅដល់គ្រប់កន្លែងទាំងអស់។

លោកអភិបាលបានរំលឹកដល់ត្រីសូបរិសីទទាំងអស់ ឲ្យកាន់ជំនឿដោយមានទំនាក់ទំនងជិតស្និទ្ធជាមួយព្រះជាម្ចាស់ និងមានសង្ឃឹមជានិច្ចទៅលើព្រះយេស៊ូ។ លោកបញ្ជាក់ថា «កុំមើលជីវិតដូចលោកិយនេះម្ចាស់ជីវិតរបស់យើងគឺព្រះយេស៊ូ»

ដោយមានការចូលរួមពីត្រីសូបរិសីទលោក

បូជាចារ្យ និងគណៈកម្មការព្រះសហគមន៍ ព្រះសហគមន៍កាតូលិកក្នុងភូមិភាគនេះ បានរីកចម្រើន។ នេះបើតាមការបញ្ជាក់របស់លោកអភិបាលទេពច័ន្ទពិសិដ្ឋ។

ក្នុងបទសំគាសន៍ជាមួយវិទ្យុវិទ្យុវិភាសអាស៊ីកាលពីថ្ងៃទី៤ ខែកក្កដា លោកអភិបាលបានមានប្រសាសន៍បន្ថែមទៀតថា៖ «ក្នុងរយៈពេល២២ឆ្នាំ ហើយ ខ្ញុំបានឃើញលទ្ធផលដ៏ល្អ។ នៅគ្រប់ព្រះសហគមន៍ យើងមានសាលាមត្តេយ្យ និងមានការឧបត្ថម្ភអាហាររូបករណ៍។ ខ្ញុំឃើញកូនៗយកឱកាសដែលឲ្យយើងទទួលបានជោគជ័យច្រើន ដែលធ្វើឲ្យព្រះសហគមន៍មានកម្លាំងច្រើន»

ចំណែកខាងផ្នែកអប់រំដើម្បី លោកបានឲ្យដឹងថា យើងមានសិក្ខាសាលាច្រើន ដើម្បីឲ្យជំនឿឲ្យមាំ ឲ្យយើងយល់អំពីព្រះគម្ពីរច្រើន។ កន្លងមកមានមនុស្សជាច្រើនបានចូលរៀនយល់ក្នុងព្រះសហគមន៍។

ក្នុងមួយឆ្នាំៗ ព្រះសហគមន៍កាតូលិកភូមិភាគ

បាត់ដំបង មានអ្នកទទួលអគ្គសញ្ញាជ្រមុជទឹកជិត១០០នាក់។

លោកអភិបាលបានបន្ថែមថា «ខ្ញុំឃើញថាមានបងប្អូនជាច្រើនបានចូលរួមជាមួយព្រះសហគមន៍នេះជាដំណាក់កាលទៅខាងមុខដ៏ល្អ និងខ្ញុំសង្ឃឹមទៅថ្ងៃអនាគតនឹងមានការចូលរួមច្រើនជាង កុំឲ្យយើងទីពឹងពឹងស្រុកក្រៅច្រើនពេក»

ក្នុងនោះដែរ លោកអភិបាលព្រះសហគមន៍រំពឹងថា នឹងមានការត្រាស់ហៅច្រើនក្នុងភូមិភាគរបស់លោក។ «ខ្ញុំសង្ឃឹមថានឹងមានការត្រាស់ហៅច្រើននៅក្នុងព្រះសហគមន៍ ដើម្បីឲ្យយើងមានបងស្រីពីស្រុកខ្មែរ លោកឪពុកពីស្រុកខ្មែរ មានយុវជនចូលរួមក្នុងព្រះសហគមន៍ដោយសកម្ម»

ក្នុងថ្ងៃនោះដែរក៏មានកម្មវិធីសម្រាប់លោកឪពុកទម្លាប់ សុផល ដែលបានទទួលអគ្គសញ្ញាតែងតាំងជាបូជាចារ្យចំនួន២៧ឆ្នាំ។ លោកសុផល កើតនៅថ្ងៃទី១៨ ខែសីហា ឆ្នាំ១៩៥៣ នៅប្រទេសកម្ពុជា លោកឪពុកបានទទួលអង្គសញ្ញាតែងតាំងជាបូជាចារ្យនៅថ្ងៃទី០២ ខែកក្កដា ឆ្នាំ១៩៩៥។ លោកឪពុកបានមកបម្រើនៅព្រះសហគមន៍កាតូលិកភូមិភាគបាត់ដំបងរហូតមកដល់សព្វថ្ងៃនេះ។

ក្នុងរយៈពេលប៉ុន្មានឆ្នាំកន្លងទៅនេះ លោកបានលះបង់កម្លាំងកាយចិត្ត យ៉ាងសកម្ម និងយ៉ាងជិតស្និទ្ធក្នុងការណែនាំបង្រៀនប្រដៅទំនាក់ទំនងជាមួយបងប្អូន ជាពិសេសលោកបានបម្រើបងប្អូននៅក្នុងព្រះសហគមន៍ ទោះបីពេលនេះលោកមានសុខភាពមិនសូវល្អ ប៉ុន្តែលោកមានចិត្តក្លាហានក្នុងការណែនាំ ប្រឹងប្រែងអស់ពីសមត្ថភាពក្នុងការបង្រៀនព្រះគម្ពីរ បង្កើតទំនាក់ទំនងលើទឹកចិត្តអ្នកទន់ខ្សោយ អ្នករួមការងារ ទោះបីមានការលំបាកក្នុងការធ្វើដំណើរយ៉ាងណាក៏ដោយ។





# ជំនួបដំបូងរវាងលោកសិលា សួន ហង្សលី និង អ្នកដឹកនាំព្រះសហគមន៍ក្នុងភូមិភាគកំពង់ចាម

**អត្ថបទ៖ សុវណ្ណា និងកញ្ញា**  
លោកអភិបាលប្រឹក្សាដែលទើបនឹងត្រូវជ្រើសរើស ដើម្បីដឹកនាំព្រះសហគមន៍ភូមិភាគកំពង់ចាម លោកសិលា សួន ហង្សលី បានជួបប្រជុំជាមួយ លោកបូជាបាប្យក្នុងតំបន់ បញ្ជីត-ជិត នៅក្នុង ភូមិភាគកំពង់ចាមលើកដំបូង កាលពីថ្ងៃទី១៩ ខែកក្កដា ឆ្នាំ២០២២នេះ នៅក្រុងកំពង់ចាម។



សម្តេចប៉ាបហ្វ្រង់ស៊ីស្កូ បានជ្រើសតាំងលោក បូជាបាប្យសិលា សួន ហង្សលី ដែលបច្ចុប្បន្នកំពុង បម្រើការងារនៅមណ្ឌលសកម្មភាពភ្នំពេញថ្មី ជា តំណាងពេញសិទ្ធិលោកអភិបាលព្រះសហគមន៍ ភូមិភាគកំពង់ចាម និងជានាយកទេវវិទ្យាល័យសន្តយុ ហានម៉ារីយ៉ាណែរ ដើម្បីទទួលខុសត្រូវជាអភិបាល ទទួលខុសត្រូវព្រះសហគមន៍កាតូលិកភូមិភាគកំពង់ ចាម កាលពីថ្ងៃទី១៩ ខែកក្កដា ឆ្នាំ២០២២នេះ។

លោកត្រូវបានបន្តមុខងារពីលោកអភិបាល អន់តូនីសាមី ស៊ូសែរាជ្យ និងលោកអភិបាលប្រឹក្សា ណូ កូសម៉ា (Apostolic Administrator) នៃព្រះ សហគមន៍ភូមិភាគកំពង់ចាម។ បន្ទាប់ពីស្នាក់នៅ ផ្សារផ្សាយកាលពីថ្ងៃទី១៩ ខែកក្កដា ឆ្នាំ២០២២ លោកបូជាបាប្យហង្សលី ទទួលសារលើកទឹកចិត្តជា ច្រើនសម្រាប់បេសកកម្មថ្មីរបស់លោក។

«ខ្ញុំមានចិត្តរំភើប ដោយមិននឹកស្មានថា ជា បូជាបាប្យម្នាក់អាចជួយណែនាំភូមិភាគមួយនោះ ទេ» នេះជាប្រសាសន៍របស់លោកអភិបាលថ្មីនៃ ភូមិភាគកំពង់ចាម ដែលបានផ្តល់បទសំភាសន៍ កាលពីថ្ងៃទី១៨ ខែកក្កដាទៅនេះ។

លោកបន្តថា គាត់បានទទួលសារពីលោក បូជាបាប្យ គ្រីស្តូបរីស៍ ទី និងលោកអភិបាលផ្សេងៗ ទៀតបានធ្វើសារជួយគាំទ្រ ហើយពួកគាត់បង្ហាញ អំណរសប្បាយ និងលើកទឹកចិត្តលោកបម្រើ ក្នុងឋានៈជាអ្នកជួយណែនាំភូមិភាគកំពង់ចាម។



មាន គឺបានមកពីលោកបូជាបាប្យ បងប្រុសបងស្រី និងគណៈកម្មការនៅទីនោះដែលគេផ្តល់ជំនួយ និងជួយខ្ញុំតាមរបៀបផ្សេងៗ ដើម្បីឱ្យខ្ញុំអាចបំពេញ មុខងារណែនាំភូមិភាគនេះបាន»

លោកមានប្រសាសន៍ទៀតថាមុខងារនេះណែនាំ ឱ្យគ្រីស្តូបរីស៍ ទី គិតអំពីរបៀបនៃការកសាងព្រះ សហគមន៍កម្ពុជា ហើយក៏ជាឱកាសដើម្បីឱ្យមនុស្ស ទូទៅឈ្លែងយល់ថា ព្រះសហគមន៍កាតូលិកមិនមែន ជាសាសនាបរទេស ប៉ុន្តែជាសាសនាសកលមួយ។

ព្រះសហគមន៍កាតូលិកបានមកដល់ទឹកដី កម្ពុជាឆ្នាំ១៩៥៥ ប៉ុន្តែដោយសារតែសង្គ្រាម ព្រះសហគមន៍រងគ្រោះនិងមិនសូវក៏ចម្រើន។ លោកអភិបាលបានសុំឱ្យគ្រីស្តូបរីស៍ ទី ទទាំងអស់ អធិដ្ឋានឱ្យបានច្រើន សម្រាប់គាត់ផង និងខ្លួន ពួកគេផង និងសម្រាប់ព្រះសហគមន៍ក្នុងការ ប្រកាសដំណឹងល្អដល់បងប្អូនឯទៀត។

លោកបូជាបាប្យ សិលា សួន ហង្សលី ជាបូជា បាប្យខ្មែរទី៣ ដែលត្រូវបានជ្រើសតាំងឱ្យណែនាំ ព្រះសហគមន៍។ លោកបូជាបាប្យ យ៉ូសែប ឆ្មារ សាឡាស់ បានក្លាយជាអភិបាលព្រះសហគមន៍ កាតូលិកភូមិភាគកំពង់ចាមឆ្នាំ១៩៧៥-១៩៧៧ និងលោកអភិបាលប៉ូល ទេព អឹម សុត្តា អភិបាល ព្រះសហគមន៍ភូមិភាគបាត់ដំបង ដែលអស់លោក ត្រូវបានស្លាប់និងត្រូវបានសម្លាប់ដោយរបបប្រល័យ ពូជសាសន៍ប៉ុលពត។

ពិធីប្រគល់មុខងារជាអភិបាលព្រះសហគមន៍ ភូមិភាគកំពង់ចាមសម្រាប់លោកអភិបាលថ្មី និង ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងពេលខាងមុខ។

## ការប្រកួតកីឡា ដើម្បីមិត្តភាពនិងសាមគ្គីភាពក្នុងព្រះសហគមន៍

**អត្ថបទ៖ កែវ កញ្ញា**  
អូន សារាយ មកពីព្រះសហគមន៍តាហែននៃ ក្រុមជ័យលាភីលេខ១ខាងនារី បាននិយាយថា គាត់រីករាយដែលបានចូលរួមក្នុងកម្មវិធីប្រកួត បាល់ទាត់នេះ ហើយអ្វីដែលពិសេសនោះ គឺគាត់ បានស្គាល់មនុស្សជាច្រើនមកពីកន្លែងផ្សេង រួម នឹងរបៀបលេងបាល់ផងដែរ។

កម្មវិធីយ៉ាងនេះថា «ឱ្យកូនក្មេង យូវជន ចូលរួម បង្កើតមិត្តភាព ចេះតស៊ូបង្កើតក្រុមដែលចេះសាមគ្គី គ្នា និងឱ្យព្រះសហគមន៍មានការរីកចម្រើន»។

ការរៀបចំកម្មវិធីនេះ ក៏បានធ្វើឱ្យមនុស្ស ជាច្រើនបានស្គាល់ព្រះសហគមន៍ផងដែរ។ នេះបើ តាមការបញ្ជាក់របស់លោកអភិបាលថ្មីសិរីដ្ឋ លោកបានឱ្យដឹងថា «គេចាប់ផ្តើមស្គាល់ព្រះ សហគមន៍ដោយសារបើសបខាប់។ យើងមាន ពីសកលវិទ្យាល័យ នគរបាលគេចូលរួម។ គេ ចាប់ផ្តើមស្គាល់ពេទ្យយាយជី ព្រះសហគមន៍»។

លោកអភិបាលមានប្រសាសន៍ទៀតថា កម្មវិធី នេះដែរ ក៏ផ្តល់ឱកាសឱ្យកុមារនិងយូវជននៅតាម ភូមិអាចបញ្ចេញសមត្ថភាពនិងសកម្មភាពរបស់ ពួកគេ ចូលរួមជាមួយគ្នាជាក្រុម ដើម្បីបង្កើត មិត្តភាព ដែលមានគុណតម្លៃច្រើនដែលត្រូវនឹង ព្រះគម្ពីរនិងទិសដៅរបស់ព្រះសហគមន៍។

តាមការបញ្ជាក់របស់លោកអភិបាល ក្នុង ឆ្នាំនេះ គឺមានតែសមាជិកក្រុមក្នុងព្រះសហគមន៍ នានា និងមណ្ឌល សាលារបស់ព្រះសហគមន៍ ក្នុងភូមិភាគបាត់ដំបងចូលរួមប៉ុណ្ណោះ ដើម្បី ឱ្យយើងស្គាល់គ្នាកាន់តែច្រើនឡើង ដែលធ្វើឱ្យ



ទិសដៅដែលយើងគ្រោងទុកកើតជារូបរាង។

លោកអភិបាលលើកថា ការចូលរួមរបស់កុមារ និងយូវជន គឺជារបៀបមួយដែលឱ្យព្រះសហគមន៍ ដឹងថា ព្រះសហគមន៍កំពុងមានដំណាក់កាល ទៅមុខ។ «យើងកំពុងបំពេញតួនាទីដែលយើង មាន គឺលើកទឹកចិត្តកូនក្មេងឱ្យចូលរួម ឱ្យដឹង ថា គេមានតម្លៃចំពោះអ្វីដែលគេបានបង្កើត។»

កម្មវិធីប្រកួតបាល់ទាត់ពានរង្វាន់លោក

អភិបាលព្រះសហគមន៍ភូមិភាគបាត់ដំបង ប្រព្រឹត្តទៅកាលពីថ្ងៃទី២ ខែកក្កដា ឆ្នាំ២០២២ នៅព្រះសហគមន៍កាតូលិកពេទ្យយាយជី នា ក្រុងបាត់ដំបង ខេត្តបាត់ដំបង។ ក្នុងឆ្នាំនេះមាន ក្រុមប្រកួតចំនួន ១៩ក្រុម ក្នុងនោះមានក្រុមនារី ចំនួន៧ក្រុម និងអ្នកជ័យលាភីលេខមួយគឺមាន ផ្នែកបុរស គ្រីស្តូបរីស៍ ទី ទទាំងអស់ និងផ្នែកនារី ក្រុមសសរសន្តិភាពតាហែន។

# អគារសិក្សាថ្មី ជាត្តិសង្ឃឹមសម្រាប់ធនធានមនុស្សនៅកម្ពុជា



**អគ្គបទ ជូន ស្រីហួចដាលីស**

អគារសាលាបឋមសិក្សា នៃមជ្ឈមណ្ឌលវប្បធម៌និងភាសាបរទេស (FFCC) មួយខ្នងដែលមានថ្នាក់រៀន១២បន្ទប់ បានដាក់សម្ពោធជាផ្លូវការក្រោមអធិបតីភាព លោក ម៉ៅ ធនិន្ទ អភិបាលខេត្តកំពត លោកអភិបាលព្រះសហគមន៍កាតូលិកភូមិភាគក្នុងមូលីវិយ៉ែ ជ្រីតហស្តេ ។ កម្មវិធីសម្ពោធដាក់ឱ្យប្រើប្រាស់នេះ ប្រព្រឹត្តទៅនៅភូមិសុវណ្ណសាគរ ស្រុកកំពង់ចាយ ខេត្តកំពត នាព្រឹកថ្ងៃទី១៧ ខែមិថុនាឆ្នាំ ២០២២ ដោយមានអ្នកចូលរួមប្រមាណជាង ៣០០នាក់។

លោកបូជាចារ្យ តារ៉ា យ៉ាងល្អ ជាប្រធានមណ្ឌលសកម្មភាពកំពត បានលើកឡើងថា សាលានេះមានទិសដៅស្វែងរកសេចក្តីសុខជូនប្រទេសកម្ពុជា ប្រកបដោយវឌ្ឍនភាព ដោយធ្វើឱ្យកុមារគ្រប់ស្រទាប់វណ្ណៈ ទទួលបានការអប់រំប្រកបដោយគុណភាព ភាគភាព និងលើកកម្ពស់តម្លៃវប្បធម៌សីលធម៌ គុណធម៌ ដើម្បីឱ្យកុមារក្លាយជាពលរដ្ឋល្អនៅក្នុងសង្គមនាពេលអនាគត។

លោកអភិបាល មូលីវិយ៉ែ ជ្រីតហស្តេមានប្រសាសន៍ថា កម្មវិធីសិក្សារបស់យើងគឺធ្វើយ៉ាងម៉េចដើម្បីណែនាំឱ្យកូនក្មេងយុវជនយុវនារីឱ្យទៅជាមនុស្សដ៏ពេញលក្ខណៈ គឺឱ្យកូនក្មេងរីកចម្រើនបន្តិចម្តងៗ មិនមែនត្រឹមតែចំណេះដឹងប៉ុន្តែជាមនុស្សដែលពេញលក្ខណៈ។

លោកអភិបាលមានប្រសាសន៍ថា៖ «សាលាបានខិតខំបណ្តុះបណ្តាលកុមារឱ្យមានសេចក្តីក្លាហាន ឯករាជ្យស្មោះត្រង់ដែលចេះទទួលខុសត្រូវនិងបង្កើតទំនាក់ទំនងរវាងលោកគ្រូអ្នកគ្រូជាមួយបងប្អូនព្រមទាំងអ្នកដទៃនៅក្នុងសង្គម»។

លោកអភិបាលបញ្ជាក់ទៀតថា ៖ «យើងជាមនុស្ស ពេញលក្ខណៈនៅពេលដែលយើងចូលទៅក្នុងវប្បធម៌របស់យើងដែលចូលទៅក្នុងគ្រប់វិស័យដែលនាំអោយយើងចូលទៅក្នុងប្រទេសកម្ពុជា ស្គាល់បួស ណែនាំឱ្យស្គាល់តួនាទីរបស់យើង ជាតួនាទីដ៏សំខាន់ ដោយបន្តរស់នៅក្នុងសុខសន្តិភាពពេញលក្ខណៈ»។

តាមរយៈការកើនឡើងចំនួនថ្នាក់រៀនទាំងមធ្យម និងបឋមសិក្សា និងមានការឧបត្ថម្ភគាំទ្រពីព្រះសហគមន៍កាតូលិកភូមិភាគក្នុងមូលីវិយ៉ែ និងពីសប្បុរសជនមួយចំនួន លោកតារ៉ា យ៉ាងល្អ ដែលជាគណៈគ្រប់គ្រងរបស់សាលា បានចាប់ផ្តើមកសាងអគារបឋមសិក្សាថ្មីនេះឡើង នៅថ្ងៃទី ២៤ ខែវិច្ឆិកា ឆ្នាំ២០២០ និងបានបញ្ចប់ជាស្ថាពរនៅថ្ងៃទី១៧ ខែមិថុនាឆ្នាំ២០២២ អគារសិក្សាថ្មីនេះបានបើកទ្វារទទួលសិស្សអាយុចូលរៀន ចាប់ពីថ្ងៃទី ១០ ខែមករា ឆ្នាំ២០២២ ។

លោក ម៉ៅ ធនិន្ទ បានថ្លែងអំណរគុណដល់សប្បុរសជន និងព្រះសហគមន៍កាតូលិកដែលបានយកចិត្តទុកដាក់ខ្ពស់ចំពោះកុមារតូចៗដ៏ស្អាតរស់រវើក លោកបន្ថែមថា ៖ «យើងត្រូវប្តេជ្ញាថាសាលានេះនឹងជួយកុមារយៈការអប់រំ។ ចំណេះដឹងនាំឱ្យមនុស្សមានសីលធម៌ល្អ ទៅជាធនធានមនុស្សដ៏ពិតប្រាកដ»។

លោកសំណូមពរដល់លោកគ្រូអ្នកគ្រូទាំងអស់ ឲ្យចូលរួមយ៉ាងសកម្មដើម្បីផលិតធនធានមនុស្សសម្រាប់ប្រទេសជាតិ ទាំងសីលធម៌ ក្រមសីលធម៌ សុជីវិធម៌ សម្តីសម្តែង អាកប្បកិរិយា ភាសា អក្សរ សាស្ត្រ មនសិកា ឆន្ទៈ និងគ្រប់បែបយ៉ាងនៅក្នុងនោះដើម្បីបោះចេញមកទូទាំងធនធានមនុស្សដែលពិតប្រាកដនិងពេញលក្ខណៈសម្បត្តិ។

លោកមានប្រសាសន៍ថា ៖ «ខ្ញុំចង់ឱ្យអ្នកគ្រូអ្នកគ្រូទាំងអស់ បណ្តុះបណ្តាលធនធានមនុស្សពាក់ព័ន្ធនឹងវប្បធម៌កត្តា ភាពកត្តា គឺជាអ្វីដែលសំខាន់សម្រាប់ទឹកដីរបស់យើង»។ លោកបញ្ជាក់ថា សាលាដែលមិនបានបំពេញកាតូលិកប្រឡាក់អំពីអ្វីៗនេះ គឺមិនបានបំពេញតួនាទីជាមួយទី២ ពេញលក្ខណៈនោះទេ។ កុមារ លី ម៉េងហួយ ក្នុងវ័យ១២ឆ្នាំ កំពុងសិក្សានៅថ្នាក់ទី៥នៃមជ្ឈមណ្ឌលវប្បធម៌និងភាសាបរទេស និយាយថា ៖ «នៅក្នុងចំណោមកម្មវិធីសិក្សាទាំងអស់ ខ្ញុំចូលចិត្តសិល្បៈនិងភាសាខ្មែរ ព្រោះម៉ាក់ថាភាសាខ្មែរខ្ញុំខ្លាំងនិងរាំខ្ញុំរាំជាប្រចាំឆ្នាំបានស្អាត»។

ដោយមានការលើកទឹកចិត្តពីម្តាយផង កុមារពោលទាំងរីករាយថា ធំឡើងនាងចង់ក្លាយជាគ្រូបង្រៀនភាសាខ្មែរ។

ម៉េងហួយបន្តថា ៖ «ខ្ញុំស្នេហាអណ្តូងដល់លោកគ្រូអ្នកគ្រូនៅសាលា FFCC ដែលបានបង្ហាត់បង្រៀនខ្ញុំតាំងពីតូចៗរហូតមកដល់ថ្នាក់ទី៥នេះ»។ មជ្ឈមណ្ឌលវប្បធម៌និងភាសាបរទេស សាងសង់លើផ្ទះដីសរុបចំនួន ៣,១០៨ម៉ែត្រការ៉េ និងផ្ទៃក្រឡាបន្ទប់រៀនទាំងអស់ ចំនួន១,០២៨ម៉ែត្រការ៉េ។ មានអគារចំនួន ៣ខ្នង ១ខ្នងសម្រាប់មធ្យម មុនតេស្ត និងខ្នងសម្រាប់បឋមសិក្សា ចែកចេញជាបន្ទប់រៀនចំនួន ១២បន្ទប់ បន្ទប់ទឹកចំនួន២៥បន្ទប់ បន្ទប់តន្ត្រីបន្ទប់បន្ទប់កម្រងទំនាក់ទំនងបន្ទប់ពិសោធន៍បន្ទប់បន្ទប់គោកកិច្ច១បន្ទប់ បន្ទប់សុខភាព១បន្ទប់បណ្ណាល័យ១ បន្ទប់ និងការិយាល័យ១បន្ទប់។ បច្ចុប្បន្នមានសិស្សសរុបចំនួន១៨៨នាក់ និងគ្រូបង្រៀននិងបុគ្គលិកចំនួន២១នាក់។ អាគារសិក្សានេះ ត្រូវបានឧបត្ថម្ភសាងសង់ដោយសប្បុរសធម៌មកព្រះសហគមន៍ក្នុងនិងក្រៅប្រទេស។

# លោកបូជាចារ្យហុងណែនាំឱ្យគ្រូស្តីបរិស័ទស្មើទ្រាំអធិដ្ឋាន

**អគ្គបទ ជូន ស្រីហួចដាលីស**

«នៅពេលយើងអត់ធ្មត់ក្នុងការអធិដ្ឋានគឺជាការបង្ហាញជំនឿ។ ការអធិដ្ឋានធ្វើឱ្យមានក្តីសង្ឃឹម» នេះជាការលើកឡើងរបស់លោកបូជាចារ្យ យ៉ូហាន បាទីស ប្រាក់ ប៊ុនហុង ក្នុងពិធីថ្វាយអភិបាលលើកដំបូងរបស់លោកនៅព្រះវិហារព្រះកុមារយេស៊ូប្រដាប់ទំពុន នាអាជជានីភ្នំពេញកាលពីពេលថ្មីៗនេះ។

តបតាមការអញ្ជើញរបស់ព្រះសហគមន៍ព្រះវិហារព្រះកុមារយេស៊ូប្រដាប់ទំពុន លោកបូជាចារ្យទើបនឹងតែងតាំងកាលពីថ្ងៃទី២៩ ខែមិថុនារបស់ព្រះសហគមន៍ព្រះវិហារព្រះកុមារយេស៊ូប្រដាប់ទំពុន នាអាជជានីភ្នំពេញកាលពីពេលថ្មីៗនេះ។

បានមានប្រសាសន៍ទៀតថា ការអធិដ្ឋាន ដូចជាការប្រើពាក្យ៣ គឺទូលសុំ គោរព និងស្វែងរក។ ក្នុងធម្មទេសនាដែលធ្វើឡើងកាលពីថ្ងៃទី២៤ កក្កដា លោកបូជាចារ្យបន្តថា ការអធិដ្ឋាន គឺសន្ទនាទៅព្រះជាម្ចាស់ ដោយកសាងទំនាក់ទំនងដូចមិត្តសម្លាញ់។ ម្យ៉ាងទៀត ការអធិដ្ឋាន គឺជាការតស៊ូទទួលផលផ្លែ ដូចយើងបានស្តាប់ព្រះយេស៊ូមានបន្ទូលអំពីអ្នកគោរពទ្រាំ។ លោកបន្តថា ការអធិដ្ឋានសំខាន់ណាស់ ទោះបីព្រះយេស៊ូនៅលើឈើឆ្កាងហើយ ព្រះអង្គក៏នៅតែអធិដ្ឋាន។ លោកបូជាចារ្យហុងណែនាំថា

នៅពេលយើងមានទុក្ខព្រួយ យើងត្រូវអធិដ្ឋាន។ អធិដ្ឋានគឺជាការទូលសុំ ការស្វែងរក ការគោរពទ្រាំ និងជាការឆ្លើយតបរបស់ព្រះជាម្ចាស់ ទោះបីជាយឺតយ៉ាវ ប៉ុន្តែនឹងបានផលក្នុងថ្ងៃណាមួយ។ ការអធិដ្ឋានមានច្រើនប្រភេទ ដែលមានដូចជា លក្ខណៈផ្ទាល់ខ្លួន ដូចព្រះយេស៊ូ និងលោកអប្រាហាំ។ ការអធិដ្ឋាន ជារបៀបសុត្រដ្ឋាន ឬប្រើវាយកំណែទំនាក់ទំនង។ ការអធិដ្ឋានជាក្រុម ជាមួយសហគមន៍ ឬអ្នកជឿ។ លោកបញ្ជាក់ទៀតថា ការអធិដ្ឋានក៏អាចធ្វើតាមរបៀបស្ងៀមស្ងាត់ ដូចលោកអូហ្គូស្ទីន ដែល

ជាបិតានៃទេវវិទ្យារបស់ព្រះសហគមន៍ផងដែរ។ លោកបន្ថែមថា «មាត់យើងបិទ តែបេះដូងស្រែករកព្រះជាម្ចាស់» លោកបូជាចារ្យយ៉ូហាន បាទីសប្រាក់ ប៊ុនហុង ជាបូជាចារ្យខ្មែរទី១០ និងជាបូជាចារ្យខ្មែរជាតិល្អណាងដំបូងគេដែលមានកំណើតនៅខេត្តមណ្ឌលគីរី។ សព្វថ្ងៃលោកកំពុងបម្រើការងារនៅព្រះសហគមន៍រតនគីរី ក្នុងភូមិភាគកំពង់ចាម។ បច្ចុប្បន្នព្រះសហគមន៍កាតូលិកនៅប្រទេសកម្ពុជាមានគ្រឹះស្ថាប័រស៍ទម្រមណ្ឌលម៉ឺននាក់ ក្នុងចំណោមប្រជាជនខ្មែរ១៦លាននាក់។

# កិច្ចប្រជុំជេស្ទីតអាស៊ីប៉ាស៊ីហ្វិកនៅកម្ពុជា

អគ្គបទ្ខ កែវ កញ្ញា

សមាជិកក្រុមសហជីវនព្រះយេស៊ូជាង ២០នាក់ នៅក្នុងអាស៊ីប៉ាស៊ីហ្វិក បានរួមគ្នាធ្វើសន្និសីទនៅក្នុងប្រទេសកម្ពុជា ដើម្បីឈ្លងយល់បន្ថែមអំពីតម្រូវការនានារបស់សមាជិកក្រុមតាមតំបន់នីមួយៗ។

លោកបូជាបាហ្ស អង់តូនីយ៉ូ ម៉ូរ៉េណូ (Antonio Moreno, SJ) ប្រធាននៃសន្និសីទសហជីវនព្រះយេស៊ូប្រចាំតំបន់អាស៊ីប៉ាស៊ីហ្វិក ហៅកាត់ថា JCAP បានមានប្រសាសន៍ថា កិច្ចប្រជុំនៅក្នុងប្រទេសកម្ពុជាសម្រាប់រយៈពេលមួយសប្តាហ៍នេះ គឺដើម្បីពិនិត្យឡើងវិញនូវផែនការសកម្មភាពក្រុមតាមប្រទេសនីមួយៗ។

លោកប្រធានរូបនេះ បន្ថែមថា ក្នុងកិច្ចប្រជុំសម្រាប់ពាក់កណ្តាលឆ្នាំ២០២២នេះ គឺចង់លើកកម្ពស់កិច្ចសហប្រតិបត្តិការនិងការយល់ដឹងអំពីបេសកកម្មបន្ថែមទៀត និងមើលអំពីសេចក្តីត្រូវការរបស់ប្រទេសជាសមាជិក។

«យើងចង់ធ្វើឱ្យប្រាកដថា ផែនការនេះ អាចអនុវត្តបាន ហើយប្រសិនបើយើងត្រូវផ្លាស់ប្តូរយើងនឹងផ្លាស់ប្តូរវា។» លោកអង់តូនីយ៉ូពន្យល់។

ជារៀងរាល់ឆ្នាំ JCAP មានកិច្ចប្រជុំ២ដង ដែលធ្វើឡើងក្នុងខែមករានិងខែកក្កដា។ ហើយកិច្ចប្រជុំកាលពីថ្ងៃទី១៨-២២ ខែកក្កដានេះទៅនេះ គឺជាកិច្ចប្រជុំផ្ទាល់ដំបូងបន្ទាប់ពីដំណើរការបានធូរស្រាល ដែលធ្វើឡើងនៅក្នុងប្រទេសកម្ពុជា នៅមជ្ឈមណ្ឌលភ្នំពេញថ្មី នាពេលនេះ។

ក្នុងកិច្ចប្រជុំនេះ មានប្រទេសចំនួន ១៥ នៅអាស៊ីប៉ាស៊ីហ្វិក ចូលរួម ដែលក្នុងនោះ មាន៧ តំបន់ (Provincial) ដូចជា ហ្វីលីពីន ឥណ្ឌាជប៉ុន អូស្ត្រាលី កូរ៉េ វៀតណាម ចិន (ហុងកុង និងម៉ាកាវ) ឥណ្ឌូនេស៊ី និងអនុតំបន់ចំនួន៤ រួមមាន ថៃ ម៉ាឡេស៊ីនិងសិង្ហបុរី ទីម័រខាងកើត និងមីយ៉ាន់ម៉ា។

លោកបូជាបាហ្ស រុន អូ នាង ជាតំណាងជេស្ទីតកូរ៉េប្រចាំកម្ពុជា ឲ្យដឹងថា សមាជិកក្រុមJCAP មកកម្ពុជា ដើម្បីយល់ដឹងច្បាស់អំពីស្ថានភាពអំពីរបៀបដែលអាចចែករំលែក និងចូលរួមគាំទ្របេសកកម្មជេស្ទីតនៅប្រទេសកម្ពុជា។

«នេះជាឱកាសល្អដែលយើងអាចចែករំលែកព័ត៌មានផង និងឲ្យគេយល់ច្បាស់អំពីស្ថានភាពនៅប្រទេសកម្ពុជាផង ហើយដឹងចំណុចណាមួយដែលត្រូវការបន្តនិងចំណុចខ្សោយ ហើយគេអាចគាំទ្រលុយដែរ។» លោកអូ នាងបន្ថែម។

ជារៀងរាល់ឆ្នាំ ជេស្ទីតអូស្ត្រាលី បានឧបត្ថម្ភសម្រាប់ការសាងសង់និងអាហារូបករណ៍សម្រាប់កូនសិស្សក្រីក្រនៅកម្ពុជាជាមួយសាលាសន្តសារីយ៉េ ដែលគ្រប់គ្រងដោយជេស្ទីតនៅកម្ពុជា។ នេះបើយោងតាមលោកពុក វៀន រ៉ូ គីម ជាប្រធានតំបន់ជេស្ទីតអូស្ត្រាលី។

«យើងបានជួយគ្រួសារជាច្រើន នៅពេលដែលខ្ញុំបានរស់នៅប្រទេសកម្ពុជា។ ពីមុនយើងមាន១០០នាក់ តែពេលនេះ មាន៨៥០នាក់មកពីគ្រប់ទីកន្លែងក្នុងប្រទេស។» លោកវៀន រ៉ូ គីមបញ្ជាក់ ទៀតថា មូលហេតុចម្បងនៃការគាំទ្រនេះ គឺដើម្បីអនាគតរបស់យុវជនកម្ពុជា។

នេះជាឱកាសល្អដែលយើងអាចចែករំលែកព័ត៌មានផង និងឲ្យគេយល់ច្បាស់អំពីស្ថានភាពនៅប្រទេសកម្ពុជាផង ហើយដឹងចំណុចណាមួយដែលត្រូវការបន្តនិងចំណុចខ្សោយ ហើយគេអាចគាំទ្រលុយដែរ។

លោកបន្ថែមថា យើងក៏បានជួយសម្រាប់ការអប់រំ កិច្ចការងារសង្គម និងការងារប្រកាសដំណឹងនៅក្នុងព្រះសហគមន៍ភូមិភាគបាត់ដំបងផងដែរ។

ក្រុមសហជីវនព្រះយេស៊ូបានចូលមកដល់ប្រទេសកម្ពុជាមុនសម័យខ្មែរក្រហម ដោយបម្រើព្រះសហគមន៍ជនជាតិចិននៅទីក្រុងភ្នំពេញ។ ក្រោយកិច្ចព្រមព្រៀងទីក្រុងប៉ារីសនៅក្នុងឆ្នាំ១៩៩១ ក្រុមជេស្ទីតបានចាប់ផ្តើមបេសកកម្មផ្លូវការនៅប្រទេសកម្ពុជា ដោយបម្រើប្រជាជនខ្មែរ និងបានជួយដល់ជនអន្តោប្រវេសន៍វៀតណាមនៅជំរុំខ្មែរថៃ ដោយផ្តល់កិច្ចការសង្គមនិងអប់រំ។

បច្ចុប្បន្ននេះ ជេស្ទីតនៅកម្ពុជា មានសាលាសន្តសារីយ៉េ ដែលមានកូនសិស្សជាង៨៥០នាក់ ចាប់ពីកម្រិតមត្តយុវសិក្សារហូតដល់វិទ្យាល័យ។ ជាមួយគ្នានេះក៏មាន កម្មវិធីជាច្រើនដូចជា កម្មវិធីបរិស្ថាន កម្មវិធីអភិវឌ្ឍ អង្គការជេស្ទីស៊ីស កម្មវិធីសម្រាប់ជនអន្តោប្រវេសន៍មណ្ឌលពោះពុម្ពសៀតនាមេហ្គា មណ្ឌលរួមសម្រាប់កម្មករកម្ពុការិនី។

បច្ចុប្បន្ននេះ ជេស្ទីតកម្ពុជា ក៏មានយុវជនខ្មែរចំនួនពាន់រាប់កុំពុងជេស្ទីតជាបច្ចុប្បន្នរួមមានលោកជួរ ដាម៉ូ ដែលនឹងតែងតាំងជាឧបដ្ឋាកក្នុងឆ្នាំ២០២២នេះ លោកគី រិត កំពុងសិក្សាទេវវិទ្យា និងលោកទៀង ចាន់រ៉ា ចូលជាណូរីស។



# សុបិន្តរបស់ព្រះសហគមន៍កំពត លេចចេញជារូបរាង

អគ្គបទ្ខ សួន ស្រីហ្វូដាលីស

ទោះបីជា មាន ភ្លៀង ធ្លាក់ក៏ឆ្លាន ដង្ហែង ដោយមាន ព្រះឈើធ្លាង ព្រះគម្ពីរ ទៀន ផ្កាភ្ញី អមដោយស្នូរចម្រៀងលើកតម្កើងព្រះជាម្ចាស់ឥត ដាច់ ដោយមានតំណាងគ្រីស្ទបរិស័ទ អស់លោក បូជាចារ្យ និង លោក អភិបាលព្រះសហគមន៍ កាតូលិក ភូមិភាគភ្នំពេញ អូលីវីយេ ផ្កិត ហាស្មេ ហែដ្រីញ ព្រះវិហារថ្មី ចំនួន៣៧ នាព្រឹក ថ្ងៃ ទី ៤ មិថុនា ២០២២ ដើម្បី ប្រសិទ្ធព្រះវិហារថ្មីនេះ ទៅជាព្រះដំណាក់របស់ព្រះជាម្ចាស់។

ពិធីនេះប្រព្រឹត្តទៅ នៅភូមិសុវណ្ណសាគរ ស្រុកកំពង់បាយ ក្រុងកំពត និង មានតំណាងគ្រី ស្ទបរិស័ទមកពី ព្រះសហគមន៍នានាក្នុងភូមិភាគ ភ្នំពេញ ចូលរួមអមអសាទរ យ៉ាងច្រើនកុះករ។

នាក់កញ្ញាជាគ្រីស្ទបរិស័ទនាមណ្ឌលសកម្មភាព កំពត រៀបរាប់ថា «នៅពេល ដែល បាន ឃើញ ព្រះវិហារថ្មី ខ្ញុំមាន អារម្មណ៍ សប្បាយរីករាយ រំភើប ដោយសារ យើងមានកន្លែងអភិបូជាស្នាត និងមានកន្លែងសម្រាប់អធិដ្ឋាន ហើយព្រះវិហារ នេះ សាងសង់ដោយមានរចនាគួរឱ្យទាក់ទាញ»

កញ្ញាបានឲ្យដឹងទៀតថា ការរៀបចំតំណែងរបស់ព្រះវិហារនេះ បានធ្វើឲ្យនាងមានអារម្មណ៍ ជិតស្និទ្ធនឹងព្រះជាម្ចាស់។ «កាលពីមុន ព្រះវិហារ ចាស់ តូចចង្អៀត ទ្រុឌទ្រោម ពិបាក។ ប៉ុន្តែ ព្រះវិហារ ថ្មី នេះ ធ្វើឱ្យ យើង អាច ចូលជុំគ្នាបាន ច្រើន និង មានភាពកក់ក្តៅ នៅពេលយើងអធិដ្ឋាន មានអារម្មណ៍ថាវិញជាថ្មី» នាក់កញ្ញាបន្ថែម។

ព្រះវិហារថ្មីនេះ មានឈ្មោះថា សន្តអូតូ ស្ពាំង ដែលមានទំហំបណ្តោយ១៧ម៉ែត្រ និង ទទឹង១៧ម៉ែត្រ។

លោកបូជាចារ្យ ទទួលខុសត្រូវ ព្រះវិហារ សន្តអូតូ ស្ពាំង លោកតារ៉ូឡូ យ៉ាងលូកា មានប្រសាសន៍ថា ព្រះវិហារថ្មីនេះជាសុបិន្តរបស់ព្រះសហគមន៍កំពត។

លោក បានរំលឹកថា កាលពី ឆ្នាំ ២០០៩

ខណៈពេលលោកមកដល់កំពត គឺមានតែបន្ទប់ អធិដ្ឋានមួយស្នាត ប៉ុន្តែ ជាសំយាបផ្ទះ ដែល លោកអភិបាលអូលីវីយេ និង លោក ឌីណូ លី បាន រៀបចំ។ ហើយពេលនេះ ព្រះសហគមន៍ របស់យើង ក៏បានលូតលាស់ ដោយពេលយើងថ្វាយអភិបូជា នៅថ្ងៃអាទិត្យ មានបងប្អូនមួយចំនួនអង្គុយ នៅ ខាង ក្រៅ នៅតាមសួន ដែលនាំឱ្យយើងចិញ្ចឹម គំនិតថា «ត្រូវតែរៀបចំឱ្យមានព្រះវិហារមួយ»

លោកបន្តថា «ខ្ញុំជឿ និងសង្ឃឹមថា កន្លែង នេះនឹងសកម្មភាព ដែលយើងមានជាប្រចាំនឹង ជួយឱ្យព្រះសហគមន៍ របស់យើងរីកចម្រើន ជាពិសេសមានភាពជិតស្និទ្ធជាមួយព្រះយេស៊ូ ដោយមានកន្លែងសមរម្យដើម្បីអធិដ្ឋាន ស្តាប់ ព្រះបន្ទូល ព្រះជាម្ចាស់»

លោក បូជាចារ្យ ក៏សង្ឃឹមថាព្រះវិហារថ្មីនេះ នឹងផ្តល់កម្លាំងចិត្តឱ្យ ព្រះសហគមន៍ កំពត ទោះបី ព្រះវិហារតូច ព្រះសហគមន៍តូច ប៉ុន្តែ យើងនៅតែ រឹងមាំ ដោយមានឆន្ទៈបន្តទៅមុខដើម្បីប្រកាស ដំណឹងល្អ។

ពិធីនេះប្រព្រឹត្តទៅ ចាប់ផ្តើមដោយមេដាង



ប្រគល់កូនសោរទៅលោកអភិបាល ហើយ លោកអភិបាលជូនទៅលោកបូជាចារ្យយ៉ាងលូកា បើកទ្វារដើម្បីនាំគ្រីស្ទបរិស័ទ ចូលក្នុងព្រះ ដំណាក់ព្រះជាម្ចាស់។

លោកអភិបាលអូលីវីយេ បានបោះទឹកព្រះ ពរ លាបប្រេងលើអាសនៈ បញ្ចុះធាតុរបស់សន្ត អូតូស្ពាំងកាលពី៧០០ឆ្នាំមុន និងលាបប្រេងលើ ជញ្ជាំងព្រះវិហារ។

ថ្ងៃនៅក្នុងធម្មទេសនា លោកអភិបាល បានរំលឹកថា ក្នុងឆ្នាំ២០០១ លោកនៅជាបូជា ចារ្យ ហើយបានបំពេញបេសកកម្មនៅក្នុងតំបន់ កំពតជាមួយលោកបូជាចារ្យសួនហង្សលី ដោយ ធ្វើកិច្ចការមេត្តាករុណា ដើម្បីប្រកាសដំណឹងល្អ។

លោកអភិបាលបានជំរុញឲ្យគ្រីស្ទបរិស័ទយក គំរូរបស់សន្តប៉ូលដែលខិតខំ ប្រកាសដំណឹងល្អ រហូតដល់ចុងក្រោយនៃជីវិតរបស់លោក។

លោកលើកឡើងថា ត្រូវស្វាគមន៍មនុស្សដែល មករកយើង ហើយយើងផ្តល់ឱ្យនូវដៃជំនួយ បរិស័ទ ត្រូវតែមាន សេចក្តីសុខសាន្ត សេចក្តីសង្ឃឹម សេចក្តីស្រឡាញ់ ការចេះយល់ចិត្តគ្នា ការចេះ

ខ្ញុំជឿ និងសង្ឃឹមថា កន្លែងនេះនឹង សកម្មភាព ដែលយើងមានជាប្រចាំនឹងជួយ ឱ្យព្រះសហគមន៍ របស់យើងរីកចម្រើន ជាពិសេសមានភាពជិតស្និទ្ធជាមួយព្រះ យេស៊ូ ដោយមានកន្លែងសមរម្យដើម្បី អធិដ្ឋាន ស្តាប់ព្រះបន្ទូល ព្រះជាម្ចាស់

បង្កើតទឹកសន្តិភាព ការចេះបង្កើតសុខដុមរមនា។ ជាមួយគ្នានេះ ការប្រកាសព្រះរាជ្យព្រះជាម្ចាស់ មិនមែនបង្ខំ ប៉ុន្តែផ្តល់សាក្សីភាពអំពីជីវិតដែល ព្រះជាម្ចាស់ទាននិងដោយយកចិត្តទុកដាក់អប់រំ ខ្លួន ដូចសន្តប៉ូលដែលមានចិត្តអង់អាច។ លោកក៏បានក្រើនរំលឹកគ្រីស្ទបរិស័ទទៀតថា យើងត្រូវចេញពីកន្លែងផ្ទាល់ខ្លួនដើម្បីទៅដល់ កន្លែងដែលបងប្អូនមានសេចក្តីត្រូវការ និងមាន ទុក្ខលំបាក ហើយបន្តសក្ខីភាពរបស់យើងជាមួយ បងប្អូន ដើម្បីនាំគេឱ្យមានជីវិតពេញបរិបូណ៌។

នៅក្នុងពិធីនេះនេះ លោកមានប្រសាសន៍ទៀត ថា «ពិតមែនព្រះដំណាក់របស់ព្រះជាម្ចាស់ផ្ទះ ដោយសក្តាររបស់ព្រះជាម្ចាស់មិនមែនត្រឹមតែ ព្រះវិហារទេ ប៉ុន្តែនៅក្នុងដួងចិត្តរបស់យើង ជា យើងដែលជាវត្តមានរបស់ព្រះជាម្ចាស់»

ព្រះសហគមន៍កាតូលិកកំពត កកើតឡើង ក្នុងខែកុម្ភៈ ឆ្នាំ២០០២ ដោយ មានបេសកកម្ម ស្វែងរកគ្រីស្ទបរិស័ទពីដើម មុនសម័យប៉ុលពត។ ឆ្នាំ២០០៣ ព្រះសហគមន៍បានទិញផ្ទះមួយ រួច បង្កើតឱ្យមានមណ្ឌលសិស្សអូតូស្ពាំង បង្កើតឱ្យ មានក្រុមមេត្តាករុណា និងអប់រំដំនើរ មជ្ឈមណ្ឌល វប្បធម៌និងភាសាបរទេស និងសាលាមត្តេយ្យ ដោយមានគ្រឹះនៃសាសនាព្រះសហគមន៍ កាតូលិកបានណែនាំជាច្រើនជំនាន់។ រីឯព្រះវិហារ សន្តអូតូស្ពាំង ដែលបានជួសជុលកែលម្អផ្អែក បន្ថែមនេះ បានកែប្រែពីផ្ទះរបស់ពុទ្ធសាសនិកមក ជាផ្ទះដែលមានបន្ទប់អធិដ្ឋានរបស់ព្រះសហគមន៍ កាតូលិក និងបន្តកែលម្អផ្អែកជាព្រះវិហារក្នុង បរិបទកូរ៉េដ១៩កន្លងទៅ ដោយបញ្ចប់កិច្ចការ សំណង់កាលពីដើមឆ្នាំ២០២២នេះ។

# ព្រះសហគមន៍នឹងបង្កើត គណៈកម្មាធិការសម្រាប់ ទឹកដីអន្តរក្ខមភាគ



អគ្គបទ្ទេស ស្រីហ្វូចដាលីស  
ព្រះសហគមន៍កាតូលិកកម្ពុជា គ្រោងនឹងបង្កើតគណៈកម្មាធិការសម្រាប់ទឹកដីអន្តរក្ខមភាគនៅព្រះសហគមន៍តាំងគោកក្នុងខេត្តកំពង់ធំ ដែលជាចំណុចកណ្តាលនៃប្រទេសកម្ពុជា។ ក្នុងពិធីគោរពបូជាព្រះជាម្ចាស់ កាលពីពេលកន្លងទៅនេះ លោកអភិបាលអូលីវីយ៉េ ដ្រីតហាស្តេ អភិបាលនៃព្រះសហគមន៍កាតូលិកភូមិភាគពាយ័ព្យ បានស្នើសុំឲ្យលោកអភិបាលនៃភូមិភាគបាត់ដំបង និងកំពង់ចាម រួមគ្នាជាមួយលោក បង្កើតឲ្យមានកន្លែងពិសេសមួយលើទឹកដីតាំងគោក ជាបូជនីយដ្ឋានសម្រាប់ជំនឿ។ លោកបន្ថែមថា គឺដើម្បីឲ្យគ្រីស្ទបរិស័ទនានាបានស្គាល់ប្រវត្តិសាស្ត្រ និងជំនឿនៃព្រះសហគមន៍កាតូលិកកម្ពុជា។ ព្រះសហគមន៍តាំងគោក ជាទីកន្លែងសម្រាប់ព្រះសហគមន៍

កាតូលិកអន្តរក្ខមភាគនៅកម្ពុជា ដែលតំបន់នេះ ជាកន្លែងប្រវត្តិសាស្ត្រមួយក្នុងសម័យប៉ុលពត ដោយមានលោកអភិបាលឆ្មារ សាឡាសនិងសហការីបានធ្លាប់រស់នៅ និងស្លាប់នៅទីនោះ។ លោកអភិបាលឆ្មារ សាឡាស ជាអភិបាលខ្មែរដំបូងគេ ដែលត្រូវបានតែងតាំងក្នុងឆ្នាំ១៩៧៥ ហើយបានទទួលមរណភាពដោយធ្វើការហួសកំលាំង ក្នុងឆ្នាំ១៩៧៧ នៅតំបន់តាំងគោក។ សព្វថ្ងៃនេះ ព្រះសហគមន៍កាតូលិកនៅកម្ពុជា បានបង្កើតគណៈកម្មាធិការសម្រាប់មរណសាក្សី ដើម្បីសិក្សាចងក្រងឯកសារបស់អស់លោកដែល



“ ទោះបីយើងជ្រើសរើសយកមួយណាក៏ដោយ បើយើងមានសេចក្តីស្រឡាញ់ពិត ជម្រើសរបស់យើងមិនខុសទេ។ កុំឲ្យខ្លួនឯងបិទបេះដូងមិនហ៊ានទទួល ខ្លួនបរិយាកាសជុំវិញខ្លួន។ កុំខ្លាច! បើព្រះជាម្ចាស់ត្រាស់ហៅហើយ សូមទៅ។ ពេលទៅ ព្រះជាម្ចាស់នឹងត្រួសត្រាយផ្លូវឲ្យ ហើយអំណរសប្បាយនោះនឹងមាន ”



បានស្តាប់និងត្រូវបានគេសម្លាប់ដោយសារជំនឿ ក្នុងរបបប៉ុលពត។

«ពេញហើយដែលខ្ញុំបានបើកគុណការជា ផ្លូវការ ដោយមានលោកបូជាបាព្យ ប៉ូល រឿងនីត្រ សិរីជីកនាំ ដោយចូបជុំគ្នាជាផ្លូវការជាង៣០០ដង ដើម្បីកាត់ក្តីមរណសាក្សីដែលដាក់ឈ្មោះនា សម័យនោះសរុប៣៤នាក់។ ក្នុងនោះមានលោក ឆ្មារសាឡាស និងសហការី៤៣នាក់» នេះបើ តាមប្រសាសន៍របស់លោកអភិបាលអូលីវីយេ ។ មានប្រសាសន៍ទៅកាន់អង្គពិធី ដែលមានគ្រី ស្តូបរិស័ទមកពីព្រះសហគមន៍នានាក្នុងប្រទេស កម្ពុជា ប្រមាណជាង១៥០០នាក់ លោកអភិបាល បន្តថា ព្រះសហគមន៍កម្ពុជាត្រូវត្រៀមខ្លួនជាមុន ដើម្បីទទួលមរណសាក្សីនៅកម្ពុជា ប្រសិនបើសន្ត អសនៈយល់ព្រមតែងតាំងមរណសាក្សីឱ្យយើង។ នៅក្នុងដំបូងព្រះសហគមន៍តាំងគោក មាន បន្ទាល់ទុកត្រឹមត្រូវដែលគ្រីស្តូបរិស័ទអះអាងថា ជា គ្រឹះដែលលោកអភិបាលឆ្មារ សាឡាស និងសហការី របស់លោកបាព្យអភិបាលបាព្យ មុននឹងបែកគ្នា ដើម្បីស្វែងរកនិងលើកទឹកចិត្តគ្រីស្តូបរិស័ទតាមតំបន់ ចល័តដែលអស់លោកនឹងទៅដល់។

នៅក្នុងធម្មទេសនាថ្ងៃទី ២២ ខែឧសភា នោះ លោកអភិបាលអូលីវីយេ អញ្ជើញគ្រីស្តូ បរិស័ទនិងសហការីទាំងអស់ឱ្យនៅស្ងៀមស្ងាត់ ដើម្បីនឹករឭកដល់អស់អ្នកស្លាប់ និងត្រូវបានគេ សម្លាប់ដោយសារជំនឿ ក្នុងសម័យប៉ុលពត។ ក្រៅពីគ្រែ លោកអភិបាលឆ្មារសាឡាស ក៏ មានបន្ទាល់ទុកខ្សែផ្លូវនិងបន្ទាងលើផ្លាងអភិបាល ដែលបានបំពាក់ឱ្យគ្នាជាច្រើនដំណើររបស់ព្រះ សហគមន៍កាតូលិកនៅកម្ពុជា ហើយត្រូវបានរក្សា ដោយម្តាយបង្កើតរបស់លោកផ្ទាល់។ តាមរយៈការតស៊ូ និងឆន្ទៈរបស់អស់លោក ដែលបានបូជាជីវិតដើម្បីប្រកាសដំណឹងល្អ ទាំងអស់នោះ លោកអភិបាលអូលីវីយេ រំលឹក ឱ្យគ្រីស្តូបរិស័ទថា ជីវិតរបស់យើងត្រូវការតស៊ូ និងមានសមត្ថភាពដើម្បីឆ្លងទុក្ខលំបាកទាំងអស់ ហើយកំលាំងដែលយើងអាចយកឈ្នះបាន គឺ ដោយលើផ្លាងរបស់ព្រះគ្រីស្ត។ «យើងជាសរសៃដែលពេញដោយជីវិត និងត្រូវចែកលេកសេចក្តីស្រឡាញ់ដល់បងប្អូនដទៃ ទៀតនៅក្នុងជីវិតសាមញ្ញបំផុតរបស់យើង តស៊ូ រស់នៅក្នុងក្តីសង្ឃឹមជានិច្ចដោយមានព្រះវិញ្ញាណ

ដ៏រឹងមាំរុញយើង» លោកអភិបាលបន្ថែម។ លោកអភិបាលព្រះសហគមន៍ភូមិភាគ បាត់ដំបង ទេព ច័ន្ទពិសិដ្ឋ (អេនីតេ ហ្វីកាដូ) មានប្រសាសន៍ថា យើងមានមរតកមួយពិសេស ដែលមានគ្រីស្តូបរិស័ទបូជាជីវិតដោយសារជំនឿ និងបានគិតបានអនុវត្តតាមព្រះជាម្ចាស់។ លោកអភិបាលច័ន្ទពិសិដ្ឋ បានបន្តថា នេះជាកំរ ជាសេចក្តីសង្ឃឹម និងជាមតិដែលយើងមាននៅ កម្ពុជា។ មរណសាក្សីជាទ្រព្យសម្បត្តិពិសេសដែល យើងត្រូវបន្តថែរក្សា ជាមរតកដែលយើងទទួល។ លោកអភិបាលបន្ថែមថា នៅតាំងគោក បន្តិចទៀតយើងត្រូវបង្កើតគណៈកម្មការ ដោយ ត្រូវការយុទ្ធសាស្ត្រអភិវឌ្ឍកន្លែង បង្កើតអាវាម ដើម្បីឱ្យបងប្អូនដែលចង់ស្គាល់ប្រវត្តិសាស្ត្រព្រះ សហគមន៍ និងមរណសាក្សីរបស់យើង អាចមក អធិដ្ឋាន មកជួបព្រះជាម្ចាស់ ស្គាល់ព្រះជាម្ចាស់ តាមរយៈមរណសាក្សី។ តំណាងគណៈកម្មការមរណសាក្សីកម្ពុជា ដូនដី ម៉ារីណាថាលី ធារី បានឱ្យដឹងថា ដំណើរការ មរណសាក្សីកម្ពុជាសព្វថ្ងៃនេះមានឈ្មោះបេក្ខភាព ចំនួន១៤នាក់ ក្នុងនោះមានលោកអភិបាល

លោកបូជាបាព្យ បព្វជិតបព្វជិតា និងគ្រីស្តូបរិស័ទ ជាតំណាង។ បច្ចុប្បន្ននេះ គណៈកម្មការកំពុងចងក្រង ប្រវត្តិ និងការងារផ្សេងៗដែលលោកអភិបាលឆ្មារ សាឡាស ដើម្បីធ្វើទៅរួម។ ដូនដីរូបនេះបន្ថែមថា នេះជាក្តីសង្ឃឹមរបស់យើងទាំងអស់គ្នា ទោះបីជា ប្រទេសរបស់យើងតូចមែន ប៉ុន្តែយើងមានអ្នក ដែលបានរស់នៅក្នុងជំនឿមុនយើងដោយរក្សា ជំនឿ ជាពិសេសក្នុងសម័យខ្មែរក្រម។ ដើម្បីរៀបចំឯកសារទាំងនេះ គណៈកម្មការ បានចូលជាមួយបងប្អូនដែលជាសាក្សីទាំងផ្ទាល់ និងប្រយោលផងដែរ ដើម្បីរៀបចំតាមពេលវេលា។ នេះបើតាមការបញ្ជាក់របស់ដូនដីធារី។ គ្រីស្តូបរិស័ទ រស់ វត្តា មកពីព្រះសហគមន៍ ភ្នំពេញថ្មី បាននិយាយថា «ខ្ញុំនិយាយទៅគឺព្រឹ សម្បូរ ដោយពួកគាត់ជាកំរសម្រាប់យើងដែល នៅរស់ ទាំងជំនឿនិងទាំងការរស់នៅប្រចាំថ្ងៃ។ ជាសញ្ញា សម្គាល់ថាពួកគាត់បានលះបង់ជីវិត តាមព្រះហឫទ័យរបស់ព្រះជាម្ចាស់» វត្តា បន្ថែមថា ដូច្នេះយើងអ្នកនៅរស់ ត្រូវរៀន រស់នៅឱ្យស្របទៅនឹងជីវិតរបស់គ្រីស្តូបរិស័ទ។

# សកម្មភាពនានារបស់ព្រះសហគមន៍កាតូលិកកម្ពុជា

## ព្រះសហគមន៍កាតូលិកភូមិភាគក្នុង



## ព្រះសហគមន៍កាតូលិកភូមិភាគកំពង់ចាម



## ព្រះសហគមន៍កាតូលិកភូមិភាគបាត់ដំបង

